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ORDRE DEL DIA PRESIDENT: L’Il·lm. Alcalde 
Ignasi Giménez Renom 

- Antònia Pérez Ballonga. 
- Aleix Canalís Alsina. 
- José Eduardo González Navas. 
- Jordi Carcolé García. 
- Óscar Lomas Cortés. 
- Josefa Martínez Romero. 
- Glòria Massagué Casals. 
- Joan Creus Oliveras. 
- Mercè Giménez Renom. 
- Gemma Perich Vidal 
- Mercè Carbonés Hernández  
- Montserrat Gatell Pérez  
- José Antonia López Espinola 
- Lluís Manuel López Alarcón 

 - Mercè Vallès Corominas 
-  Xavi Arderius Matas 
 -  Elisenda Alamany Gutiérrez  
-  Oriol Papell Torras 
-  Jordi Permanyer 
- Sr. Jordi Roman Clusella 

  
   1.- Aprovació, si s’escau, de l’esborrany de  
        l’acta de la sessió anterior. 
   2.- Donar compte dels Decrets de l’Alcaldia i  
        dels acords de la Junta de Govern 
   3.- Pressupost, ordenances i plantilla 
   3.1.- Proposta per a rebaixa del tipus impositiu  
           de l’IBI. 
   3.2.- Modificació de les ordenances fiscals per a 
           l’any 2010. 
   3.3.- Pressupost general i plantilla per a l’any  
           2010. 
   4.- Concessió provisional de la gestió de les  
        instal·lacions Puigverd. 
   5.- Pacte d’Alcaldes: pla d’energies sostenibles  
        (PAE) 
   6.- Procediment obert  per a la concessió  
        d’espais per domini públic per a  
        instal·lacions de plaques fotovoltàiques 
   7.- Proposta sobres les famílies monoparentals 
   8.- Proposta per l’eliminació de la violència  
        contra les dones 
   9.- Moció en defensa de la consulta popular  
        sobre la independència del pobla català. 
 

- Juli Boadella Vergés. Secretari 
- Mercè Custodio, Interventora acctal  

 
Vist que els reunits formen la majoria legal de membres que legalment constitueixen 
l’Ajuntament Ple, el Sr. President declara obert l'acte i s'entra a l'examen dels assumptes inclosos 
en l'ordre del dia. 

 
1.- APROVACIÓ, SI ESCAU, DE L’ESBORRANY DE L’ACTA DE LA SESSIÓ 
ANTERIOR. 
       

  Els regidors es donen per assabentats dels continguts de l’acta. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 

2.- DECRETS DE L’ALCALDIA I ACORDS DE LA JUNTA DE GOVERN  
     LOCAL. 

 
Es dona compte al Ple dels Decrets núm. 745, del dia 22 d’octubre al  825 del dia 13 de 
novembre. Es dona compta també dels acords de la Junta de Govern Local adoptats en 
sessions dels dies 27 d’octubre, 3 i 10 de novembre de 2009. 
La Corporació es donà per assabentada 

 
3.- PRESSUPOST, ORDENANCES I PLANTILLA 
 

Intervencions: 



El Sr. Alcalde intervé per dir que les tres propostes es debatran conjuntament però la votació 
és farà separada 
Tot seguit inicia la seva exposició dient que avui portem a aprovació les ordenances i els 
pressupostos i plantilla per l’any 2010. Segurament aquesta és la primera vegada que es fa un 
debat conjunt sobre ordenances i pressupostos, ja que habitualment les ordenances 
s’aprovaven en el ple ordinari del mes d’octubre, mentre que els pressupostos es passaven pel 
ple de desembre. 
No hi havia hagut tradició de portar en un mateix ple aquests dos temes –tot i que al tractar-
se de dos punts diferents, l’aprovació es farà per separat. Això és així perquè hem cregut 
oportú generar un debat no sobre quina és la política fiscal d’aquest Ajuntament d’una manera 
aïllada sense tenir present quins són els serveis, projectes o obres que es volen dur a terme.  
En un context de crisis com l’actual, els càrrec electes hem de ser més responsables que mai, 
coherents en les nostres propostes i realistes. Dit d’una altra manera, hem de tocar de peus a 
terra i no fer volar coloms. No s’hi val a dir que l’Ajuntament ha de donar més i més serveis 
i/o i proposar construir més i més equipaments, és a dir, ser expansionistes 
pressupostàriament, i a la vegada no explicar com es pensa pagar tot plegat. 
Explico a continuació quines són les grans línies de treball que han guiat la confecció de les 
ordenances i els pressupostos municipals pel 2010. 
1.- NO APUJAR IMPOSTOS. Fins que no remeti la crisis econòmica, l’equip de govern no 
apujarà els impostos ni les taxes fiscals. Creiem que ara no és el moment de demanar als 
ciutadans i ciutadanes de Castellar un esforç més per contribuir a les arques municipals. 
Aquest fet condiciona necessàriament tot el que explicarem a continuació, ja que té 
conseqüències evidents i palpables que no podem obviar.  
La congelació d’impostos, en un moment de caiguda d’ingressos per part de l’Estat i dels 
impostos derivats de la construcció o la compra-venda d’habitatges, suposa gestionar menys 
recursos dels que disposàvem en el pressupost ordinari durant l’any passat i el 2008. La 
caiguda d’ingressos relacionats amb les plusvalues, l’ICIO i la taxa de serveis urbanístics ha 
estat espectacular. Estem en el nivell d’ingressos més baixos per aquests conceptes des de 
l’any 1995, quan Castellar tant sols tenia 15.800 habitants. El 2010 ingressarem per impostos 
derivats de la construcció 1,32 milions d’euros menys que el 2007, 2,26 milions menys que el 
2006 o 3,1 milions menys que el 2005. A més a més, hem de ser conscients que algunes de 
les taxes, sense anar més lluny, la de la recollida de les escombraries, no cobreixen costos. En 
aquest punt, a més, les perspectives són dolentes, ja que al dèficit actual, que el xifrem en 
800.000 euros s’ha de tenir en compte el més que probable l’increment dels preus de 
l’abocador que hi haurà durant propers exercicis.  
La congelació d’impostos i ordenances té com a finalitat alleugerir les càrregues que tenen les 
famílies i estimular, de retruc, el consum i l’activitat econòmica de Castellar. Tots els aquí 
presents sabem que en matèria fiscal, els Ajuntaments som l’administració que menys grava 
de totes, però volem que els ciutadans i ciutadanes de Castellar valorin la importància de la 
decisió que hem pres. Una decisió que hem volgut acompanyar de dos gestos importants. El 
primer d’ells és mantenir la congelació de salaris dels electes de la corporació. I el segon la 
reducció del 20% de les atribucions fixades als grups municipals.  
2.- PRIORITZAR I OPTIMITZAR RECURSOS.  Si en el punt anterior hem retallat ingressos, ara 
toca retallar despeses. És impepinable!! Si el que entra a les arques públiques és menys, 
també ha de ser menys la despesa pública, és clar, sempre i quan vulguem tenir uns 
pressupostos equilibrats i no generar encara més deute en un Ajuntament amb unes quotes 
d’endeutament elevades i amb un pla de sanejament vigent, fruit de la pèssima gestió d’obres 
com les de la plaça Major. 
El que farem primer és optimitzar recursos. Això vol dir que hem de revisar totes i cada una de 
les coses que fa l’Ajuntament en tots els seus àmbits, ja sigui directament o través de 
concessions que tenim i valorar l’eficiència dels serveis que es presenten. Ho portem fent des 
de fa mesos amb el servei municipal de neteja de via pública. I hem valorat que fent tota una 
sèrie de reajustaments en el servei actual podrem mantenir els mateixos estàndards de 
qualitat i a la vegada estalviar diners. Tres quarts del mateix en la concessió del manteniment 



de l’enllumenat, que sortirà a concurs el 2010, tal com vam fer abans amb la neteja 
d’equipaments municipals, on hem aconseguit estalviar uns 90.000 euros anuals.  
I és que si la crisis ha de servir per alguna cosa és precisament per això: per aprendre a 
gestionar millor. Dos exemples que poden semblar anecdòtics, però que potser no ho són tant. 
El nou concurs de compra agregada amb més municipis dels serveis de telefonia ens permetrà 
estalviar un 30% respecte l’any anterior. Les millores que s’ha realitzat gràcies al Fons 
d’Inversió Estatal permeten estalviar-nos 30.000 euros en la factura de la llum, una factura 
que es liberalitza a partir de l’any vinent i que ja estem negociant amb diferents companyies 
perquè sigui més barata. 
Això també té derivades sobre la gestió de la plantilla, que també portem a aprovació en el 
plenari d’avui, que no s’ampliarà. La contenció pressupostària anirà acompanyada de la 
contenció de personal, és a dir, no es crearan noves places de personal municipal. En general, 
tenim una plantilla ben dotada, capacitada i polivalent, i això ens ha de permetre funcionar 
durant l’any vinent amb el mateix número de treballadors, si bé durant l’any vinent hi haurà 
nous serveis i equipaments municipals que es posaran en marxa.    
En definitiva, hem de millorar la gestió i ho hem de fer a través d’un seguiment exhaustiu del 
cost dels serveis que paga l’Ajuntament i del resultat obtingut, així com de l’ús social, és a dir, 
de la gent que es beneficia del servei. No volem amagar que hi ha serveis que costen molts 
diners a l’Ajuntament, que són tremendament deficitaris, insostenibles econòmicament i 
mediambientalment, i que haurem de reformular. Un d’ells és el de les línies de transport 
urbanes, que tenen uns índexs d’usuaris baixíssims i que la seva pervivència no es pot 
justificar ni des d’un punt de vista social. Sabem que prendre aquestes decisions dures és 
impopular. Però n’estem convençuts que la major part de ciutadans ho entendran sense 
problemes. Qualsevol cèntim d’euro que l’Ajuntament gasti ha d’estar plenament justificat. No 
podem malbaratar cap recurs en una època d’escassetat com la que estem.   
3.- AJUDAR ALS MÉS DÈBILS. Però cap de les retallades que acabem d’explicar afecten al 
contingut social del pressupost, ja que l’aposta de l’equip de govern per les polítiques socials 
és ferma. Ho ha estat sempre i així continuarà. Ara més que mai hem d’ajudar a la cohesió 
social, quan més risc hi ha, precisament, que la cohesió es trenqui, donada la situació de 
debilitat en què es troben tota una sèrie de col·lectius que tenen risc d’exclusió social, 
especialment de feina i habitatge. I això ho fem de la següent manera: 
3.1.- Bonificacions fiscals per renda i per compromís mediambiental. Totes aquelles persones 
que no arribin a uns llindars determinats de renda o que es comprometin en algunes de les 
línies de treball de la regidoria de Medi Ambient, tindran un any més un complet sistema de 
bonificacions que vam introduir l’any passat i que ha resultat beneficiós per a moltes famílies, 
tal com explicarà el regidor d’Hisenda, el Sr. Oscar Lomas.     
3.2.- Es manté la inversió en la regidoria de Promoció Econòmica i Ocupació, Benestar Social, 
Educació i Gent Gran. Les partides pressupostàries d’aquestes tres regidories són les úniques 
que no patiran cap descens, és més, pugen en global un 1,5% més. Tota la resta de cartipàs 
municipal veurà com els recursos assignats a la gestió dels seus àmbits minva, tal com passa 
amb comunicació o les festes populars en un 20% del total, mentre que no es toca cap 
programa que tingui a veure en ajudar a les persones necessitades.  
3.3.- El 20% del Fons d’Inversió Estatal serà per programes socials. Els programes d’aquestes 
regidories es veuran reforçats pel finançament extraordinari que farà l’Estat l’any vinent i que 
destinarem a aquests propòsit.  
4.- INVERTIR PER CANVIAR EL MODEL. El model del nostre municipi s’havia centrat en excés 
en la construcció. Deixant de banda els ingressos que suposava pel propi Ajuntament, i que, 
per tant, interessava per les arques municipals continuar amb el gran desenvolupament 
urbanístic dels darrers anys, des de l’administració local hem de ser capaços d’ajudar en 
l’impuls d’un canvi de model econòmic a Castellar. 
No sóc tan pretensiós per creure que aquest és un procés llarg, costós i on, òbviament, hi ha 
de participar més actors que estrictament el municipal, o el públic. Però considerem 
absolutament fonamental implementar mesures que han d’anar a la recerca de nous filons 
d’ocupació que ens situïn com a municipi en una posició d’avantatge en el futur i això passar 
per: 



4.1.- Millorar la formació dels nostres treballadors i treballadores. Juntament amb les 
regidories abans referenciades de Gent Gran, Educació i Gent Gran, la regidoria de Promoció 
Econòmica i Ocupació no patirà cap davallada de recursos. Ans el contrari, els programes de 
formació s’ampliaran durant l’any vinent amb la posada en marxa de la formació continua, 
destinada a empreses i aturats, i que es complementa amb l’ampliació de cursos que s’ha fet 
aquest curs a l’Escola d’Adults.    
4.2.- Apostar estratègicament per nous sectors productius: els serveis a les persones, les 
energies renovables i les TIC. Nova llar d’infants municipal, nou complex esportiu Puigverd i 
concessió municipal de les cobertes municipals per a plaques fotovoltaiques. O el centre de 
coneixement, un projecte que culminarà amb les obres de la plaça Major i que esperem que 
sigui un motor social, educatiu i econòmic de la vila. I entremig moltes altres coses, l’ampliació 
del servei de la xarxa wifi prevista per l’any vinent, el cablejat amb fibra òptica de tot el 
polígon del pla de la Bruguera.  
Arribats en aquest punt, m’agradaria que tinguéssiu en compte com han tirat endavant 
aquests projectes que acabo de detallar. Gràcies a subvencions d’altres administracions o bé 
gràcies a pactes amb el sector privat. En uns moments tan complicats com els actuals, si 
podem continuar tirar endavant amb un important esforç inversor és gràcies a l’ajuda d’altres 
administracions i a empreses que han cregut en els nostres projectes. 
I és que estem davant de projectes que, o bé milloren la qualitat de vida dels castellarencs, o 
bé creen ocupació de qualitat i generen valor afegit. Les bases del nou model econòmic que 
volem pel nostre municipi i que ens ajudaran a poder sortir de la crisis econòmica. Crisis 
significa canvi. Canvi per adaptar-nos als nous temps. I tenim en marxa projectes importants 
que ens poden situar en una posició privilegiada.  
Aquest és el guió que volem escriure pel Castellar del futur. I ens agradaria poder-ho fer amb 
l’ajuda i complicitat dels ciutadans, les entitats, les empreses i les botigues i també òbviament 
amb la resta de partits polítics. 
En el context de crisis, i ara no només parlo de la crisis econòmica, sinó també de la 
desafecció de la ciutadania, des de l’equip de govern ha considerat absolutament fonamental 
poder arribar a acords amb la resta de formacions polítiques. Aquest objectiu s’ha plasmat en 
un calendari de comissions informatives, en total n’han estat cinc, que en teoria hauria d’haver 
permès a tots els grups fer-nos arribar els seus dubtes, suggeriments o propostes que 
consideressin oportunes.  
En aquest punt haig de felicitar al grup d’Esquerra Republicana, ja que ha estat a l’alçada de 
les circumstàncies. Senyor Permanyer i Papell els hi haig de donar les gràcies perquè ha estat 
tot un plaer poder treballar conjuntament. El missatge que donem als ciutadans és positiu, ja 
que hem treballat conjuntament per millorar el pressupost. Això és el que esperen els 
ciutadans i ciutadanes dels polítics. Que podem treballar junts, més enllà de sigles, i que no 
discutim per discutir.  
Malauradament, no puc dir el mateix de Convergència i Unió. Tot i que els pressupostos 
actuals es van aprovar gràcies a la seva abstenció, enguany, ha resultat impossible no ja 
arribar a acords, sinó que ens fessin arribar les seves propostes per a ser valorades. Sembla 
que en aquest debat no hi ha volgut entrar-hi,  no sabem si perquè no tenen opinió ni idees al 
respecte, perquè els hi sembla perfecta la nostra proposta o per simple tàctica política. En 
qualsevol cas, tal com explicarà el Sr. Oscar Lomas a continuació, nosaltres hem complert amb 
la part del tracte de l’any passat. Les iniciatives que vam acordar en el plenari s’han dut a 
terme. 
La meva opinió sobre el grup de l’Altraveu me la guardo, ja que, sincerament, em sento 
desconcertat i desorientat. En les ordenances fiscals ens han fet arribar propostes que ja 
estaven incloses i sobre els pressupostos s’han fixat en el detall i no en el conjunt. Des de les 
simpaties que em pugui suscitar la seva opció política, crec que han de recapacitar sobre el 
seu paper en aquest debat sobre ordenances i pressupostos, ja que considero que, en aquesta 
ocasió, no han fet els deures.  
Senyors regidors, fer política, en l’actual context, reclama com he dit al començament de 
responsabilitat, coherència i realisme. Que és el que en aquests moments estan fent moltes, 
moltíssimes famílies de la nostra vila.  



- Quina família de Castellar no ha hagut de reduir despeses durant els últims anys per tal de 
fer front a pagaments pendents, factures, hipoteques, etc. ?? 
- Quina família del poble no s’ha hagut d’estrènyer el cinturó i deixar de fer coses que fins ara 
feia i canviar les seves pautes de vida i de consum?? 
- Quin treballador en atur no ha hagut de reciclar-se professionalment per trobar una feina en 
un nou sector productiu?? 
Les receptes que hem hagut d’aplicar són les receptes que apliquen amb sentit comú en el seu 
dia a dia molts caps de família. I això és, precisament, el que hem fet en els ordenances, 
pressupostos i plantilla que portem a aprovació.  
Vull agrair abans de cedir la paraula al regidor d’Economia, al Sr. Oscar Lomas, que farà una 
lectura més al detall dels pressupost ordinari, i al regidor de projectes estratègics, al senyor 
Pepe González, les inversions pel 2010, a tot el personal tècnic que ha participat en la 
confecció dels pressupostos. 
A continuació pren la paraula el Sr. Oscar Lomas,  pel PSC, dient que  per primera vegada, 
es porten a aprovació en un mateix ple el pressupost i les ordenances per l’any vinent. Crec 
que és un sà exercici el de debatre en un mateix pack tots dos aspectes: per una banda, la 
proposta d’ordenances, que és el que determina les nostres possibilitats d’ingressos, i d’altre 
banda, el pressupost, el document marc on es reflexen les polítiques que vol dur a terme 
l’equip de govern, sempre condicionat als ingressos. Per tant, es tracten de dos documents 
que s’alimenten recíprocament, i que estudiant-los en conjunt ens podem fer una millor idea 
del plantejament econòmic general. 
L’aprovació de les ordenances i pressupost per l’any 2010, es realitza en el pitjor context 
econòmic que es recorda. Si semblava que l’any passat ja havia estat prou dur i que s’havia 
tocat fons, les dades demostren que durant el 2009 la situació de crisi s’ha agreujat, i s’espera 
una recuperació més a mitjà termini que no a curt.  
Davant aquesta situació, la posició que l’equip de govern ha plantejat a la resta de grups ha 
estat molt clara: congelació dels tipus impositius. Segurament, ara semblarà una decisió molt 
obvia, però mai s’havia produït en el nostres municipi. I segurament, una congelació 
d’impostos en altres temps seria una cosa més aviat banal, però avui en dia, és una decisió 
valenta, és un repte per l’administració. L’abast d’aquest repte és el que tractarem d’exposar 
avui aquí: com donar més i millors serveis amb menys recursos, fet que necessariament ha de 
passar per una gestió més eficient 
La proposta d’ordenances ha treballat en dos sentits: 
- d’una banda, la congelació dels tipus impositius. El fet de congelar els tipus impositius 
suposarà deixar de recaptar més de 300.000 €. Si a això sumem la proposta de reduir el tipus 
impositiu de l’IBI, la minoració d’ingressos es preveu al voltant dels 500.000 €. 
En aquest sentit, i relacionat amb la proposta que ha proposat ERC, explicarem també quin és 
el posicionament de l’equip de govern. 
Primer de tot, expliquem de que es tracta. L’IBI depèn de dos factors: el valor cadastral de 
l’immoble i el tipus impositiu. Pel que fa al valor cadastral, l’any 2002, es va realitzar el procés 
de valoració cadastral on es donava un nou valor a tots els immobles. Com que aquests valors 
eren substancialment superiors als vigents fins al moment, la llei preveu dos mecanismes: 
- Aplicar els valors nous de manera immediata 
- Periodificar en 10 anys l’augment del valor cadastral, i així, el ciutadà tindrà més facilitats 
per fer-hi front. 
En el 2010 estarem en el 9è any de ponència. Per tant, els valors cadastrals augmentaran. 
Davant d’això es produeix el dilema: reduir el tipus impositiu (per tant, implícitament reduir 
l’impost) el que suposarà menys ingressos, o bé mantenir el tipus.  
Amb la proposta d’ERC crec que hem trobat el punt mig: reduir el tipus de manera que per el 
ciutadà significarà pràcticament la congelació del seu impost, i que aquesta minoració 
d’ingressos sigui assumible per el pressupost municipal. Per aquesta motiu, des de l’equip de 
govern es donarà suport a la proposta. 
- La segona línia de treball ha estat l’introducció de noves bonificacions: de caràcter 
mediambiental i de dinamització econòmica. 



En aquest punt m’agradaria fer referència a les diferents bonificacions que es van posar en 
marxa l’any passat i que avui podem valorar: 
- Bonificació universal per la taxa de residus en funció de la renda. El número de bonificats ha 
passat de 127 a 195, més d’un 50%. En quant a import bonificat, si en el 2009 es va bonificar 
un total de 7.500 €, aquesta xifra ha augmentat fins els 16.300 €, més del doble. 
- Bonificació llicències d’activitats equipament de la persona i de la llar. Dos establiments nous 
s’han implantant i han tingut dret a la bonificació 
- Bonificació per família nombrosa. S’han pogut beneficiar més de 100 famílies. Amb la 
variació de l’any anterior que limitava al màxim la bonificació al 25% del rebut, aquest any 
gairebé un 30% de les famílies han obtingut bonificacions superiors, arribant fins a un màxim 
bonificable del 50% 
- Bonificacions aportacions a la deixalleria. Increment del 25%. S’han rebut 180 sol·licituds 
front les 140 de l’any anterior. En quant a import bonificat, si en el 2009 es va bonificar un 
total de 2.300 €, aquesta xifra ha augmentat fins els 4.000 €. 
Com hem pogut veure, el balanç de les bonificacions és força positiu, amb un marge de millora 
fent-ne un impuls en la seva difusió. Amb aquest esperit d’introduir bonificacions que tinguin 
un objectiu final més enllà del purament econòmic, s’introdueix tres noves bonificacions 
aquest any: 
- Bonificació en l’impost de vehicles per aquells vehicles considerats eficients energèticament. 
En aquest sentit, es tindrà en compte l’emissió de CO2 que produeixin i la categoria de la 
classificació d’eficiència energètica continguda en la guia de consum de combustible i 
emissions de CO2 elaborada per l’Institut per a la Diversificació i Estalvi de l’Energia (IDAE). Si 
el vehicle es tracta de categoria A i emet menys de 120 grams de CO2 per km obtindrà una 
bonificació del 75%, mentre que si emet fins a 130 grams de CO2 per km obtindrà una 
bonificació del 50%. 
- Bonificació en la llicència d’activitats: 
1.- Per aquelles noves activitats iniciades per menors de 30 anys 
2.- Per aquelles noves activitats iniciades aprofitant la capitalització de l’atur. 
Amb aquestes dues mesures es pretén, des de el mínim marge que dona la legislació en els 
tributs locals, donar un impuls a l’activitat econòmica, introduint aquestes bonificacions que 
permeten reduir el cost d’inici d’una activitat. 
Destacar altres aspectes de manera resumida que també s’han modificat en les presents 
ordenances: 
- La disminució del tipus de l’impost de construcció del 4% al 3,5% i l’augment en consonància 
de la taxa de serveis urbanístics de l’1% al 1’5%. 
- L’actualització de la tarifa de l’aigua que suposarà per una família mitja del municipi poc més 
de 2€ el trimestre. 
- La modificació de la modalitat de pagament fraccionat. A partir del 2010, en comptes d’en 11 
pagaments es farà amb 10, però començant a pagar un mes més tard, és a dir, a partir del 
mes de març, el que suposa un benefici pel contribuent. 
En aquest punt valorar també molt positivament l’increment de les famílies que utilitzen 
aquesta modalitat, arribant fins a 271 les que s’adhereixen al pagament fraccionat i a 122 les 
que realitzen el pagament únic. 
Aquestes varen ser les propostes que l’equip de govern va portar a les diferents comissions 
informatives, i que, amb independència del vot de cada partit en el dia d’avui, van tenir 
consens. Una vegada explicada la pauta dels ingressos, podem entrar en el detall del 
pressupost. Un pressupost que aquest any estarà condicionat per diversos aspectes: 
- D’una banda, la continua caiguda dels ingressos immobiliaris. Encara que ens sembla que 
cada any toquem ja el terra d’aquests ingressos, any rera any aquests son inferiors. 
                         2007              2008   2009             2010 
Pusvalues          1.150.000       1.000.000 600.000 400.000 
ICIO                    1.900.000       1.300.000 600.000 350.000 
Serveis urbanístics   605.000          400.000 230.000 160.000 
                    3.655.000       2.700.000       1.430.000 910.000 
 



Aquest any es pressuposten un 36% inferiors al 2009, o el que es el mateix, un 75% menys 
que l’any 2007. Això suposa, respecte l’any anterior la previsió d’ingressar aproximadament 
500.000 € menys. 
El segon condicionant és el pla de sanejament. El juny del 2009, i degut a la crisi econòmica i 
la situació econòmica històrica de l’ajuntament, va acabar desembocant en un pla de 
sanejament on es marquen les regles de joc que han de determinar els propers exercicis. En 
ell es va determinar la política d’ingressos, la gestió del personal, les optimizacions de recursos 
i les possibilitats de reduir despesa. També es va autoritzar la concertació d’una operació de 
crèdit a mig termini per tal de sufragar el dèficit d’anys anteriors, el que fa augmentar de 
manera molt considerable les amortitzacions i les despeses financeres. 
El tercer condicionant és l’augment de l’IVA per l’any vinent. Com ja es va parlar en algun ple 
anterior, l’increment del tipus impositiu de l’IVA suposa un gran impacte pels ajuntaments. En 
el nostre cas, l’IVA no és com en una empresa on aquest és deduïble, sinó que per nosaltres 
l’IVA és com per un client final. La previsió és que a partir del juliol de l’any vinent es 
produeixi aquest augment de 2 punts en el tipus impositiu, el que es valora en un augment del 
cost per l’ajuntament d’aproximadament 100.000 €. 
Un quart condicionant, és la caiguda dels ingressos de l’Estat. Una part important dels 
recursos d’una administració (aproximadament un 20%) és la participació en els tributs de 
l’Estat. És a dir, de tot allò que recapta l’Estat, per mitja d’una fórmula en funció de la població 
i de l’esforç fiscal, a cada ajuntament li pertoca una part. En la situació actual, en que els 
ingressos de l’Administració General es redueixen, indirectament la nostra participació es 
redueix (aproximadament 500.000 €). 
Tot i això, en aquest sentit tenim la sort que l’Estat permet destinar un 20% dels recursos del 
nou fons estatal per l’any 2010 per despesa ordinària en polítiques socials i educatives, que 
aproximadament, coincideixen amb l’import que es deixarà de rebre com a participació. 
Això ens fa refermar una vegada més, i ja són diverses les vegades que s’ha expressat en 
aquest mateix ple, la revindicació d’un nou model de finançament per l’administració local, 
més just i adequat als serveis que s’ofereixen. 
Per últim, un condicionant d’anàlisi. Si analitzem el pressupost, veurem que un percentatge de 
la despesa és despesa compromesa, és a dir, gairebé el 85% del pressupost ordinari de 
despesa correspon a despesa fixa de l’ajuntament, amb el que qualsevol reducció de despesa 
és una tasca molt complicada. 
Amb aquests condicionants, juntament amb l’impacte de la congelació impositiva explicat 
anteriorment, confeccionar el pressupost de l’ajuntament és, com deia, tot un repte. 
Entrem en detall. El pressupost total per l’any 2010, tenint en compte l’aprovació de la 
proposta de resolució del grup d’ERC, és de 26.895.018,97 €, un 4,85% inferior que el previst 
l’any 2009. En quant al pressupost ordinari, la xifra total és de 24.544.715,80 €, una xifra 
similar que l’any anterior però tenint en compte que existeixen dos elements nous que 
augmenten la xifra com és la gestió de l’aparcament soterrat i la gestió de l’espai cívic, 
subvencionat pel Ministeri d’Indústria. Sense aquests dos factors, la xifra del pressupost 
ordinari seria 300.000 € inferior a la del 2009. 
Anem a analitzar els diferents capítols del pressupost: 
INGRESSOS 
Els ingressos, conseqüència de tot l’expressat anteriorment, experiment poques variacions 
respecte l’any anterior: 
- Impostos directes (IBI, plusvàlues, vehicles, IAE) creixen un 0,66% 
- Impostos indirectes (ICIO): reducció del 42% 
- Taxes i altres impostos un 2,68%, que si deduïm la gestió de l’aparcament quedaria en 
una reducció del 2,10% 
- Transferències corrents: augment del 0,97%, que sense la subvenció del ministeri 
quedaria en una reducció del 0,58% 
- Ingressos patrimonials: increment 2% 
S’ha volgut ser realista. Tot i que es difícil poder fer previsions de com evolucionarà aquells 
tributs inestables (els que no graven la propietat), s’ha volgut calcular una quantitat que 
pogués ser factible i corregir errors que pogués haver en el present 



pressupost. Per tant, ens trobem davant d’una previsió d’ingressos realista i de contenció. 
L’esforç s’ha de centrar en obtenir el màxim d’ingressos via altres administracions ha de 
permetre a l’Ajuntament oferir cada vegada més i millors serveis, sense que això vagi en 
perjudici d’un augment de la pressió fiscal sobre el ciutadà. 
DESPESES 
Un altre de les novetats del pressupost 2010, no nomes aquí sinó en tots els ajuntaments, és 
la nova estructura de les partides, ara denominades aplicacions pressupostàries, fruit de 
l’entrada en vigor de la nova legislació estatal. 
Això ha obligat a la reclassificació de determinades aplicacions, especialment pel que fa 
referència al capítol primer, motiu pel qual els comparatius amb els pressupostos d’anys 
anteriors es fa més complicat. 
Analitzant les despeses ordinàries, que són aquelles que corresponen a personal, compra de 
béns i serveis, subvencions i la càrrega financera (interessos i amortitzacions) val la pena 
destacar: 
- Pel que fa al capítol 1 (personal), es produeix un increment del 0,35% conseqüència de 
l’actualització dels sous dels treballadors municipals segons el que marca la llei de 
pressupostos de l’Estat, així com de la congelació per segon any dels sous i assignacions del 
càrrecs electes i del personal eventual. 
Per l’elaboració del pressupost de personal, s’ha tingut en compte les pautes marcades en el 
pla de sanejament i que també es reflexen en la plantilla i RLLT que es porten a aprovació: 
congelació del número de persones en plantilla, reducció d’hores extraordinàries, supressió de 
contractació de personal estacional i revisió de la RLLT. Amb d’incorporació de la proposta 
d’ERC caldrà ser encara més restrictius en aquests aspectes. 
Aprofito aquest apartat, per fer un breu anàlisi de la plantilla de personal que també avui es 
porta a aprovació, on tan sols es produeixen regularitizacions de l’estructura de plantilla 
aprovada en anys anteriors. 
Pel que fa a la categoria del personal, els tècnics A1, representen el 17’60% del total, els A2 el 
13’30%, els B el 0’43%, els C1 el 16’31%, els C2 el 38’19% i els AP el 14’16%, xifres molt 
similars a les del 2009. 
- En referència al capítol 2, la manca d’ingressos obliga a un ajust encara superior al previst 
en el pla de sanejament, i en conseqüència, a vetllar per una millor, encara, optimització dels 
recursos. Si deduïm l’aparcament soterrat i la gestió del centre cívic (que no estaven en el 
pressupost), la reducció prevista serà de més del 5%,el que suposa més de 600.000 € d’ajust 
en les depeses; a això, li hem de sumar els 100.000 € que marxaran en concepte d’IVA 
(reducció 0’7M€ o 6,5%). Així, destacar diversos apunts: 
Totes les regidories han experimentat una disminució, amb excepció de les 4 regidories 
d’àmbit més social que han mantingut o augmentat lleugerament la seva assignació: educació, 
benestar social, gent gran i formació i ocupació. 
En aquestes regidories es mantenen els increments molt signficatius del pressupost anterior, 
per recordar alguns aspectes permetien: 
- Increment en un 54% dels recursos per a la contractació de serveis professionals d’ocupació 
- Augment del nombre de cursos de formació professionalitzadora 
- Augment de les sessions grupals - tallers de recerca d’ocupació 
- Implantació de programes de formació contínua per a les empreses del municipi 
- Dotació d’un 40% per a les polítiques de dinamització empresarial i comercial 
- el Servei d´Atenció Domiciliària (SAD) incrementarà els seus recursos en un 58%. 
- es triplica la partida de teleassistència. 
- els ajuts a famílies i persones s’apugen un 35%.  Es crea una nova línia per reduir la 
- S’incrementa la despesa en atenció a la infància (+50%), igualtat (+30%) i discapacitats. 
- S’incrementa la dotació destinada als serveis d’Escola d’Adults, Ludoteca i Escola de Música i 
també al foment de polítiques d’envelliment actiu. 
- Reducció d’un 20% en les despeses de festes populars i en comunicació 
-  Optimització de recursos en els grans contractes: 
-  Neteja viària i recollida de residus: reducció en un 14% 
-  Telefonia: concurs del consell comarcal 



-  Concurs consum elèctric 
- Concurs manteniment i reparació enllumenat 
- Optimització servei bus Can Font 
S’introdueixin dues novetats: 
- Gestió de la nova escola bressol 
- Gestió de l’Espai Cívic 
Pel que fa referència al capítol 4 (les subvencions i transferències a altres administracions), es 
redueixen totes les partides de subvencions, començant per les assignacions als grups polítics 
en un 20%, el que permetrà reduir en 150.000 € la despesa. 
En referència a la càrrega financera, tot i la concertació de més préstecs associats al pla de 
sanejament, els interessos han disminuït per la baixada dels tipus d’interès; per contra, les 
amortitzacions augmenten considerablament, com ja preveiem en el pla de sanejament per la 
concertació de l’operació de crèdit a mig termini per eixugar el dèficit acumulat d’anys 
anteriors. 
Som conscients que aquest pressupost suposa uns ajustos durs, però son uns ajustos 
realistes. A l’administració, com a qualsevol empresa, o com qualsevol família, no existeixen 
miracles en matèria econòmica: els ingressos han de ser, com a mínim, iguals que la despesa. 
I per tant, quan els ingressos cauen, quan els impostos no augmenten, tots hem de ser 
conscients que cal fer un esforç per la banda de les despeses. Aquí no es val la trampa de 
defensar A i B, de defensar no augmentar impostos i alhora, no tocar les despeses. 
Aquests dos documents han estat treballats, explicats i debatuts en les 5 comissions 
informatives d’ordenances i pressupost que s’han realitzat aquest any, a més de les diferents 
reunions amb els grups polítics. Hem rebut propostes, igual que l’any anterior dels diferents 
grups, algunes de les quals s’han incorporat en el projecte. 
De la mateixa comissió han sortit dues propostes interessants i que es treballaran en els 
propers mesos, la creació d’una comissió per la reglamentació dels habitatges desocupats per 
poder aplicar la legislació vigent en la matèria i dinamitzar la seva incorporació a la borsa de 
lloguer, i l’equiparació dels drets fiscals de les famílies monoparentals amb les nombroses, de 
la qual el grup d’ERC exposarà més endavant una proposta de resolució. 
És per això que ens sorprèn l’actitud de CiU, on les seves propostes han estat nul·les. 
M’agradaria, aprofitant el debat de pressupostos, exposar quins són els compromisos que 
l’equip de govern va adoptar arrel de les propostes de CiU en el pressupost de l’any anterior, i 
quin és el grau de compliment dels mateixos. 
Respecte als pressupostos de 2009, Convergència i Unió va fer 9 propostes de les quals es van 
rebutjar dos. La resta van ser acceptades i s’han posat en marxa. Socialització de llibres, es 
demanava crear una partida nova, d’ajuts permanents i anuals a totes les escoles per 
socialització dels llibres i material, amb un percentatge fix per la despesa de socialització, i que 
no s’inclogui de forma variable en les subvencions de les AMPA. La dotació econòmica inclosa 
en el Pressupost de 2009 va ser de 5.000 euros. Es va obrir el termini per a tramitar les 
sol•licituds el 21 d’octubre i es va tancar el 26 del mateix mes. S’han acollit totes les escoles i 
instituts de Castellar amb l’excepció del CEIP Joan Blanquer i El Casal.  
Bonificacions deixalleria . Es sol·licitava fer arribar a totes les llars de Castellar, la tarja de 
bonificació de les escombraries en cas d’anar a la deixalleria fixa o a la deixalleria mòbil. Tal i 
com es va acordar, es va enviar una carta a tots els ciutadans informant de les bonificacions i 
de que podien recollir les targes a la deixalleria. No es van enviar les targes perquè resultava 
molt car. La deixalleria ha repartit 80 targes a comerços i 955 a particulars.  
Ajudes al lloguer i d’hipoteques.  Es tractava d’obrir una nova partida de 30 mil euros, fent 
una convocatòria que complementi els ajuts de l’estat i de la Generalitat en concepte de 
lloguer d’habitatge i d’hipoteques. En aquest sentit es va obrir la partida, que està gestionada 
per una comissió formada per Alcaldia, Serveis Socials, Dpeio i Habitatge. Es va posar en 
marxa el mes d’abril i fins l’actualitat s’ha destinat a ajudes per uns 18.000 euros (bàsicament 
per fiances de lloguer o avançar mensualitat de persones que no poden pagar). S’han 
beneficiat 14 persones (en aquests moments hi ha tres fiances més en tràmit). S’està 
estudiant destinar una part d’aquests diners a habilitar habitatges d’urgència. 
 



Ajuts socials a gent gran, augmentar la partida  C1 313 48000 "ajuts socials gent gran" 
deixant-la novament en 25 mil euros, per tal d'obrir unes convocatòries d’ajuts a la gent gran 
per: rehabilitació de l'habitatge i petites reparacions de la llar, així com altres ajuts per 
necessitats primàries. Es va acceptar la proposta. Actualment hi ha acord amb la Diputació 
però encara no s’han començat a prestar les ajudes, tot i que ja estan previstes i es 
començaran a prestar abans de que finalitzi l’any. 
Bonificacions bus a joves, es va obrir una partida d’ajuts per a joves fins a 25 anys amb 
bonificacions de bus, igual que la de gent gran. Es va destinar una partida per de 10.000 
euros. Finalment els beneficiaris van ser els joves d’entre 16 i 25 anys. La despesa fins 
l’actualitat supera els 20.000 euros (més del doble de la partida inicial). Entre març (quan es 
va posar en marxa la mesura) i octubre s’han lliurat  1.521 targes. També es van fer 
bonificacions pels aturats, s’han lliurat 178 targes entre aquest col·lectiu. 
Projecte mediació comunitària, es proposava destinar els 3.000 euros de la partida B2-121-
22619 "síndic del poble" a mediació comunitària , s’ha elaborat tot un projecte de servei de 
mediació i actualment, d’acord amb les disponibilitats pressupostàries, s’està fent front als 
casos amb que ens trobem.  
Arranjament sala de petit format, es destinaven 26.000 euros en total que es podrien aprofitar 
per a millores en equipaments com la Sala de Petit Format. Les obres van començar el passat 
mes d’agost i els darrers serrells es van finalitzar a finals de setembre (més tard del que 
estava previst ja que es volia tenir enllestit abans de la Festa Major). Es va encarregar la 
brigada i l’empresa GR Barcino. S’ha reformat la cabina tècnica, s’ha arranjat la caixa 
escènica, s’ha millorat l’aïllament acústic de la sala i s’ha millorat la instal•lació elèctrica entre 
altres qüestions. Com veuen, els compromisos s’han complert. 
En tot cas, i per acabar, els pressupostos i ordenances 2010 reflexen la voluntat i l’aposta de 
l’equip de govern per la priorització de les polítiques socials, el compromís de l’equip de govern 
per una gestió austera, eficient i eficaç, i sobretot, la voluntat de no gravar més la renda 
familiar en una situació econòmica molt complicada. 
A continuació, el regidor Sr. Pepe Gonzàlez, pel PSC,  fa una exposició sobre les inversions 
previstes en el pressupost. El capítol 6 no sempre respon a la mateixa lògica que el pressupost 
ordinari. A vegades serveix per compensar. També hem de tenir en compte que en un 
municipi poden actuar diferents administracions i que es pot recórrer a formules de 
col·laboració que compensin la falta de capacitat inversora directa de l’ajuntament. El rigor ha 
d’estar acompanyat de la imaginació. Quan l’empresa (l’ajuntament) té dificultats, hem de 
saber agafar la maleta, com un comercial dels d’abans, i anar a vendre, a convèncer a 
administracions i a empreses que Castellar és un bon lloc per invertir, que Castellar és una 
aposta segura, que val la pena dedicar esforços i diners, perquè som gent de fiar. I això és el 
que fem, això és el que fa més de dos anys que estem fem. 
Tal com va comunicar el regidor Lomas, en la seva última comunicació als grups, les 
inversions del 2010 es limitarà a 2.231.024 € més els 120.000 de capítol 7 dedicat a 
l’amortització de l’ampliació  de l’Obra Social. 
Els 993.358 € del préstec del Ministeri d’Indústria previst inicialment al pressupost del 2010, 
per raons formals, s’han d’imputar al pressupost del 2009. 
El capítol d'Inversions  és finançaran amb:  
- 1.800.000 € d’endeutament propi, (el màxim que ens permet el pla de sanejament),  
-    257.000 € de subvenció de la Generalitat a través del PUOSC,  
-    240.000 € de subvenció de la Diputació per l’Auditori   
- i petites quantitats de procedències diverses. 
2,231,000 € no és una gran quantitat, dona per poc, i a encara més si està condicionada pels 
projectes començats als anys anteriors: 
- 514.000 al Pla reforma Eixample. ( Co finançat al 50% a traves del PUOSC) 
- 110.000 a les naus de via Publica, per resoldre definitivament les deficiències d’un projecte 
de permuta antic i mal negociat. 
- 220.000 per reparar el mur de l’escola el Sol i la Lluna, que completen els 60.000 avançat 
aquest any. 



-  56.000 , el primer pagament per amortitzar el 3er quadrimestre de la segona escola Bressol 
que ha d'iniciar el seu funcionament el proper curs. 
- 610.000 per l’Auditori, 240.000 dels quals posa la Diputació i que es venen a sumar als 
290.000 que ens acaba d’aportar la Generalitat i que imputarem al pressupost 2009. 
- 300.000 pels pressupostos participatius. 
Si ho pensem bé és un capítol trist, coherent amb un pressupost restrictiu. De totes maneres i  
afortunadament, les inversions a l'espai públic de Castellar, supera en molt el que formalment 
aprovem al pressupost. L’any passat el pressupost va ser de 3.639.000 €.  Més els 120.000 
del capítol 7 de l’obra social, llastrat encara per aportacions a la plaça Major. 
Desprès la realitat ha estat molt més generosa: 
- 2.314,000 del ministeri d’indústria per l’Espai  Cívic, o el centre de coneixement que és 
com hem venut el projecte (254.000 en subvencions directes i 2.060.000 en préstec sense 
interès). 
- 290,000 de la Generalitat, addicionals, per l’Auditori com ja he comentat abans. 
- 1.500.000 avançats per  l’empresa concessionària de l’escola bressol i que haurem 
d’amortitzar els propers 8 anys. 
... i els 3.800.000 del FEIL, que ens ha permès portar a terme una acció ambiciosa  que hem 
agrupat en números rodons en quatre programes: 
- Escoles 500.000€ 
- Edificis Públics (mercat vell, noves dependències de les regidories socials) 1.000.000 
- Estalvi energètic 500.000 € 
- Via pública. 1.800.000 €. 
I tot això sense comptar els 1.800.000 milions que ha invertit la Generalitat a l’aparcament de 
camions o les obres de canalització portades a terme per l’ATLL (1,890.000€ més). I la gran 
inversió dels últims anys que són els 4.500.000 € que la Generalitat  invertirà en l’escola Rel 
Sol i la Lluna que, com sabeu està en construcció, he perdut el compte, però crec que ja estem 
per sobre del 15.000.000 d’€. 
És cert que algunes iniciatives, alguns projectes, ja es van començar fa alguns anys, però 
també que la insistència, el rigor i la capacitat d’aquest equip de govern ha estat determinant 
per convertir els projectes en realitats, amb la dificultat afegida d’uns moments com els 
actuals de crisis general. 
Probablement mai, en la història de Castellar s’havia fet aquest esforç inversor per part de les 
administracions. 
Al 2010 també preveiem inversions complementàries als 2.231.024 d’€ que portem a 
aprovació. Avui mateix portem al ple l’adjudicació provisional d'una nova concessió del 
complex esportiu Puigverd. L’adjudicatari que ha guanyat provisionalment el concurs, té 
previst invertir 2,800.000 d’€ els propers exercicis i adaptarà les instal·lacions a les exigències 
d’uns usuaris que fa anys que pateixen els dèficits de gestió, de manteniment i de servei. 
La Generalitat té previst executar, l’any que ve, les obres de la rotonda a la B-124 a l’alçada 
de les benzineres, valorada en més de 800.000 €. I que van suposar en el seu dia una 
aportació per part del polígon de Can Bages de 700.000 € a les arques municipals. 
El FEIL aquest any és més petit 2.400.000 €, i una part l’haurem de dedicar a cobrir dèficits 
del pressupost ordinari. Per tant quedaran per inversions 1.900.000 €. 
Tal com vam acordar el passat ple, hem rebut propostes dels grups municipals i hem iniciat el 
debat en una comissió informativa. En els propers dies convocarem als grups municipals  per 
acabar el procés i definir els projectes a executar el proper any.  
L’any 2010 serà un any d’acabaments d’obres i de posar en marxa nous equipaments: 
- De forma immediata començarà la restauració de la part vella de la plaça major. 
- A la primavera s’acabaran les obres de l’Auditori, de l’Edifici de la Plaça i de la coberta 
del Casal d’avis, que conjuntament amb el Mercat Vell constituiran un equipament versàtil i 
potent. 
El nou equipament serà un espai obert i interrelacionat, sense barreres que separin, amb la 
voluntat de generar sinergies i confluències intergeneracionals, socials, participatives, 
econòmiques i culturals. 



I seguirem treballant, seguirem sortint al mercat, intentant aconseguir que administracions i 
empreses continuïn apostant pel projecte de la nostra vila.  
Procurarem que ja al 2010 ens permeti iniciar algun altre projecte que, dins de les nostres 
reduïdes competències, millori la vida quotidiana i la felicitat dels castellarencs en un any que 
serà difícil per a molts convilatants 
Continua per CiU el Sr. LLuís López que diu, porten vostès a aprovació segurament el tema 
més important de l’exercici, la base econòmica de l'Ajuntament. El plantejament inicial que 
van fer vostès l’hora de presentar tant pressupost com ordenances a les diferents comissions 
va ser el d'increment 0 . Un plantejament coincident amb el què dies abans vam fer públic des 
de CIU, apostant per la no pujada dels impostos l’any vinent.  
Amb aquesta proposta inicial ja es veia que les novetats  
Fent un ràpid repàs dels impostos i taxes per al 2010 volem fer esment d'alguns aspectes 
d'entre les poques coses que es modifiquen. 
Respecte de l’ordenança general, la que regula els aspectes comuns de la gestió de tributs, 
recordar que quan la gestió de tributs va passar a la Diputació un dels temes més preocupants 
era si es mantindrien els pagaments fraccionats que l’anterior gestió oferia a la ciutadania. 
Vostès van dir que sí, que això es mantindria. Bé, aquest exercici 2010 vostès proposen una 
reducció dels terminis de pagament d’11 a 10 mensualitats. No és molt, però és un pas. Tot i 
que podem entendre les justificacions que plantegen, pensem que no és ara el millor moment 
per mesures d’aquest tipus encara que en faciliti la gestió, i creiem que es podria mantenir el 
sistema actual un any més.  
De l’ordenança reguladora de l’impost de vehicles, direm només que ens sembla bé els canvis 
fets tot avançant en les bonificacions per als vehicles menys contaminants. Llàstima que 
segurament l’aplicació real serà molt minsa, tant de bo la gent estigués en disposició 
econòmica de  poder canviar els seus cotxes per d’altres més eficients i nets. 
De la llicència d’activitats val la pena mencionar les bonificacions, tant les aplicades a un nou 
tram del carrer Barcelona, com les que s’aplicaran a les persones en situació d’atur que el 
vulguin capitalitzar per iniciar una activitat i també per als emprenedors menors de 30 anys. 
Però val la pena igualment que la ciutadania sàpiga que a partir del 2010, també hauran de 
pagar aquells particulars o empreses que venguin energia de les seves instal·lacions de 
plaques fotovoltaiques a les xarxes distribuïdores. Els particulars i empreses que van apostar 
per les energies alternatives, instal·lant plaques solars per al seu propi autoconsum d’empresa 
o familiar, si ara volen rendibilitzar aquestes instal·lacions venent l’excedent d'energia 
produïda a les xarxes de subministrament, que tinguin en compte que seran considerats com 
una activitat comercial. I si és una empresa, doncs ara tindran una activitat més. 
En general, sota el paraigües d’increment zero amb que presenten aquestes ordenances i 
pressupostos, trobem coses que encaixen, com la taxa d’escombraries, que aquest 2010 no 
puja. No puja per al 2010, però recordem que sí ho ha fet el 2009, vam acordar un 35% 
d'increment, però recordem també que la seva intenció inicial l’any passat era fer-ho un 50%.  
D'altra banda, però, també hi ha coses que no encaixen tant. La congelació general dels 
impostos més destacats, en realitat consisteix en no modificar res de les ordenances que 
incrementi les quantitats a pagar per la ciutadania. Això aplicat a impostos com el de l'IBI, que 
en principi queda com estava, suposa que en no modificar res de l'impost aquest manté el seu 
increment anual, com defineix la Llei d'Hisendes Locals, amb uns ingressos per aquest 
concepte que creixen en més de 600.000 € per a l'any vinent. Existeix la possibilitat per part 
de l'Ajuntament de modificar el tipus impositiu a la baixa per reduir l'impacte d'aquest 
creixement, opció que desestima en principi l'equip de govern, i com a conseqüència ens 
trobem amb un increment de pressió fiscal. Tot i això ara veiem que sí que accepta una 
rebaixa i així ho acorda amb ERC, Vostès han tingut temps de consultar els tècnics i els ho han 
deixat clar per donar el vistiplau. Ens agradaria que també ens ho deixessin clar a nosaltres i 
que se'ns expliqui, no només que vostès ens ho diguin ara al ple.  
Tampoc quadra  amb la proposta d'increment 0 la pujada de la taxa pel subministrament 
d’aigua, sobretot un cop vist el projecte de la companyia. Tot sigui dit, l'equip de govern el 
retalla fins a deixar-ho en un increment de tarifes mitjà del 15%, això sobre una simulació 



mitja, però que nosaltres creiem potser massa ajustada. El què és segur és que moltes 
persones notaran que el seu rebut en realitat puja bastant més, sobre un 20%. 
I no cal que ens diguin que l'aigua es paga molt barata a Castellar respecte a d'altres 
municipis, ja ho sabem. Com també sabem que a la pujada de l'aigua influeix la bona 
conscienciació de la gent respecte al seu consum. Perquè la ciutadania sap que és un bé escàs 
i el racionalitza, en gasta menys que abans, però per una altra banda, l'empresa d'aigües ha 
de mantenir uns ingressos que han disminuït per la reducció de consum, i ha de pujar els 
preus.  
A banda d’això, i en termes generals, no observem cap millora pel que fa a bonificacions que 
aposti clarament pels criteris de renda familiar. Tot i haver-nos dit vostès que s'està treballant 
des de serveis socials, finalment no en veiem un reflex clar a les ordenances que presenten a 
aprovació. Tampoc van acceptar la nostra proposta d'augmentar els fraccionaments de 
pagament, que veiem que vostès en canvi proposen reduir.  
Tampoc no disposem de dades que ens informin de quantes persones han obtingut ajuts i 
bonificacions d’aquestes taxes i impostos que permetin fer valoracions sobre si el resultat de 
les bonificacions ja existents està sent profitós per a la ciutadania i en quina mesura. 
Però a banda de percentatges i números hi han d'altres qüestions que per a nosaltres també 
s'han de valorar.  
Vostès presenten a aprovació, al mateix ple, ordenances i pressupostos tot junt. Les 
ordenances, han de servir per definir els ingressos dels impostos. Però les primeres tenen un 
període d’al·legacions de 30 dies, que, creiem nosaltres, imprudentment ens saltem en aquest 
ple. Tot i això no hi ha d'haver cap problema perquè si hi han al·legacions a les ordenances, 
tot es pot solucionar, podem salvar els esculls amb posteriors modificacions, però això 
evidencia un procés de gestació feble, fins i tot precipitat i desordenat, bé sigui per 
imprudència formal, com dèiem abans o perquè vostès pensen que ho tenen aprovat. I això ho 
fan vostès, PSC, que ens han criticat, critiquen i criticaran un i mil cops a nosaltres, CIU, per 
falta de previsió. 
Vostès fan així les coses perquè les pensen així, és la seva política, és el seu govern. Però 
nosaltres pensem que aquest govern podia haver fet més per alleugerir la pressió fiscal que 
grava la ciutadania, els pressupostos que surten d'aquestes ordenances en són un reflex.  
En base a tot això creiem que el nostre vot ha de ser contrari. 
Continua també per CiU la Sra. Montse Gatell dient que és porta a l'aprovació del ple el 
pressupost municipal que, com tots vostès saben, és el document que marca el full de ruta de 
l'acció de govern per al proper any, el document on es veuen reflectides les aspiracions, 
prioritats i propostes de qui governa. Com ja ha explicat el regidor, aquest pressupost per al 
2010 és de 27 milions d'euros, un milió per sota del pressupost d'aquest 2009 que estem a 
punt d'acabar. De tots és sabut que la situació dels ajuntaments (i vull dir tots els 
ajuntaments, no només el de Castellar) és molt delicada i està ratllant la impossibilitat de 
l'acció. És a dir, molts ajuntaments han començat a deixar de prestar serveis que no li són 
propis en no tenir prou diners per fer-hi front. Ni el flamant nou finançament de les 
autonomies, ni la LOFCA aprovada al Congrés per tots els partits de govern a Catalunya al 
costat del PSOE solucionen o ajuden els ens locals: uns i altres escanyen els ajuntaments de 
manera que tot pot desembocar en una crisi institucional, financera i econòmica sense 
precedents en el món local. Només semblen adonar-se'n els electes locals de tot Catalunya i, 
per sort (fins i tot sortint-se del guió que marca algun partit) els presidents de l'ACM i de la 
FMC, que semblen clamar en el desert. 
Com ja saben, un pressupost està redactat de manera que hi ha uns ingressos previstos i unes 
despeses previstes (que conformen el pla d'acció del govern per aquell any). Pel que fa als 
ingressos, un pressupost es basa en el que es preveu ingressar en base, entre altres coses, a 
les subvencions que es rebran d'altres administracions i al que es recaptarà en taxes i 
impostos: les ordenances fiscals que s'acaben d'aprovar. Però fixin-se que l'equip de govern 
aprova en un mateix ple les ordenances i el pressupost, és a dir, la font d'ingressos i l'eina per 
a gastar-los. Si ens hi fixem (i pot ser que sigui només una anècdota), en les ordenances, 
l'acord sisè diu: "sotmetre aquest acord a informació pública durant un termini de trenta dies 
hàbils..." és a dir, que tenim un mes per a fer al•legacions. I en aquest acord del pressupost, 



l'acord tercer diu: "sotmetre'l a informació pública durant un termini de quinze dies...", és a 
dir, que tenim quinze dies per fer-hi al•legacions. Com que ens fan aprovar-ho tot en el 
mateix ple (cosa que no s'havia fet mai abans), podem recórrer fins d'aquí a un mes les 
ordenances en les que es basa un pressupost que només podem recórrer en els propers quinze 
dies. Primera incongruència que ens reafirma en la nostra opinió que l'equip de govern només 
té com a objectiu aprovar les seves propostes, ni el debat ni el consens ni el treball conjunt. I 
els asseguro que ho hem pogut comprovar en primera persona. 
Pel que fa a: 
1.- INGRESSOS. Els principals impostos es mantenen igual que el 2009, però  
- De l'IBI urbana es preveu un ingrés superior a 400 mil euros respecte el 2009, ja que tot i 
mantenir el tipus a 0,64 hi ha el corresponent augment de valor cadastral que s’està efectuant 
des de fa uns 8 anys (arran de la revisió cadastral i que es va pactar repartir el valor en 10 
anys).  Per tant, es podria reduir el tipus. Tot i que s’ha comentat a les comissions 
informatives, l’equip de govern  creia que l’Ajuntament no podia perdre aquests ingressos. Des 
de CIU vam demanar a l’equip de govern que es reduïssin les despeses, la qual cosa permetria 
mantenir tranquil•lament el tipus de l'IBI o fins i tot abaixar-lo. No va ser acceptada la 
proposta i ara , en canvi, el titular podrà ser que s’ha congelat l’impost, l'IBI, però la realitat, 
és que la gent pagarà més. No obstant això al no tenir tot l’accés possible a aquesta 
documentació no hem pogut desenvolupar més aquesta proposta, per tant deixarem a banda 
això de l’IBI i esperem que el grup d’Esquerra Republicana ho aclareixi una mica més. 
Respecte a l‘IAE: per exemple: 
En el pressupost del 2009 hi havia pressupostat 1.550.000€, ens han donat els drets liquidats 
a 31/09/2009 son 82.197 € , és veritat que ha baixat l’activitat econòmica, però el pressupost 
ha d’estar ajustat. I el que proposen pel 2010 es tornar a pressupostar 1.300.000 €. 
És evident que ha baixat l’activitat econòmica, però justament per això, el pressupost no està 
prou ajustat 
TAXA 1A.OCUPACIÓ que es la llicència que s’atorga quan ha finalitzat la construcció de 
l’habitatge i per tant es pot ocupar, hi ha pressupostat pel 2009: 100.000€, els drets  
liquidats/cobrats a 31/09/2009 són de 1.663 € i recordem a més que al ple d’octubre es va 
donar compte d’un reguitzell de decrets que reclamaven a molts propietaris que regularitzessin 
i sol·licitessin la llicència d’ús i ocupació. A més la quantitat liquidada deu ser d’obres 
particulars fetes entre el 2007 i 2008. Pel  2010 en pressupostem  90.000 €. Senyors, si és 
que aquests ingressos seran els derivats del volum d’obres que s’hagin fet aquest 2008 i 2009. 
Si han baixat en picat, com poden pretendre que l’ajuntament cobri aquestes xifres? 
Sobre les FRANGES PERIMETRALS, el pressupost del 2009 deia que recaptaríem 90.000 €, els 
drets liquidats a 31/09/2009 eren de 2.065 €, i pel 2010 es tornen a posar 91.000 € . Alguna 
cosa no quadra, potser és que liquidem poc i pressupostem molt ? 
La TAXA OCUPACIÓ SÒL I VOL pressupostem el 2009, 700.000 €, el setembre l’havíem 
liquidat 184.000 €, i tornem a pressupostar pel 2010 710.000 €. 
TAXA PARQUÍMETRE, un cas singular, ja que el 2009 (des del mes que vam assumir la gestió 
de l’aparcament i zona blava) hem cobrat 11.962 €, i per l’any vinent pensem ingressar pel 
mateix concepte: 80 mil euros. Ja veurem en què basen aquestes previsions 
MULTES, espectacular, ja sabem que d’aquests ingressos no en depèn el pressupost, però 
vegin el 2009 hi havia pressupostat 150.000€, el mes de setembre d’aquest anys ja se n’han 
recaptat 338.000 €, i pel  2010 hi ha previstos 200.000 €  
Aquí sí que s’ajusten, i han superat les expectatives previstes en el pressupost  fins i tot, si ho 
fessin proporcionals, el pressupost del 2010 s’han quedat curts, perquè al mateix ritme 
ingressaran més. Potser no s’ha posat tot el que es pensa cobrar, no ? que no queda bé. 
Pel que fa als ingressos provinents de les transferències corrents, veiem que pel que fa a les 
subvencions de la Generalitat i Consell Comarcal, paguen tard i a 31/09/2009 en algunes de 
les previsions, res de res. A Promoció econòmica s’han rebut  només 20 mil de 270 mil. A la 
Biblioteca, res , de 40 mil. Educació  163 de 360 mil, Joventut 16 de 70 mil, i en Transport 
adaptat, res. 
Com ja he dit altres cops, basar el pressupost d’ingressos en que rebrem d’altres 
Administracions, sense tenir-ho ben lligat es força perillós. 



Sobre el cànon per la gestió del cementiri, no s’ha cobrat (ho ha de cobrar l'ajuntament) i a 
més per l’any vinent els ho rebaixem? de 3800 € a 3500 €? a més, dir, que no hem vist cap 
auditoria d’aquest concessionari, tot i haver-la demanat.  
També sobre l’ONCE, ja no hi ha cap ingrés de la ONCE excepte d’ingrés de la subvenció que 
l’Ajuntament va rebre per les obres del carrer Nou i Baixada de Palau, que CIU va demanar en 
el seu moment. Per alguna raó que desconeixem, ja no es demanen diners a l'ONCE per 
l'eliminació de barreres arquitectòniques i arranjament de carrers, hi deu haver una raó, però 
la desconeixem, com tantes altres coses. 
En conclusió, tenint en compte que ens trobem en una situació de crisi econòmica amb la 
davallada corresponent d’ingressos tal i com es pot comprovar amb la liquidació a 30 de 
setembre d’enguany per part de l’Ajuntament, la majoria de partides d’ingressos ordinaris 
d’aquest nou pressupost no es rebaixen proporcionalment i per tant no s’ajusten a la realitat. 
Tot i així, s'ha augmentat la suma dels capítols 1 al 5 que inclou els impostos directes, 
indirectes, taxes, transferències corrents d’altres administracions i ingressos patrimonials 
incrementen respecte al pressupost de l’any passat 192.681 € que haurem de veure si són una 
realitat o no. Amb la qual cosa si aquestes previsions d’ingressos no s’acompleixen no sabem 
quina funció tindrà el pla de sanejament recentment aprovat quan es facin les liquidacions dels 
pressupostos. 
El regidor Lomas, l'any 2007 va dir (i ho vam recordar l'any passat): “ens trobem davant 
d’una previsió d’ingressos realista i de contenció. L’esforç per obtenir ingressos via altres 
administracions ha de permetre a l’ajuntament oferir cada vegada més i millors serveis, sense 
que això vagi en perjudici d’un augment de la pressió fiscal sobre el ciutadà”. I nosaltres vam 
dir que basar un pressupost d’ingressos en el que has de rebre, sense que sigui al sac, és 
perillós. Doncs aquí ho tenim. 
Pel que fa a les Despeses, què ha passat al 2009?. Hem analitzat tota la relació de despeses 
que no s’han executat : 
- Torrent de Colobrers, obres que es fan amb els diners del conveni de Calibloc. No s’ha gastat 
res. 
- Recuperació del pont de Colobrers  un projecte que vam encarregar nosaltres i que vam 
posar 40 mil euros. Ho tenen al pressupost i no s’han gastat. 
- Deixalleria. Gairebé no s’ha gastat res de la partida de 59 mil euros. 
- Fons d’ajut mesures contra l’atur que van posar-hi 10 mil euros, encara estan per gastar. 
� De les transferències corrents, subvencions, a entitats d'educació, hi havia un 
pressupost de 115 mil euros, i encara queden per gastar 25 mil euros. Els podrien haver 
destinat a socialització tenint en compte que ho han fet tard i que hi han destinat molt pocs 
diners. 
-  Projecte de reforma del Joaquim Blume, hi havia 18 mil euros , i encara no s’han gastat. 
- Transport adaptat  hi havia una partida de 20 mil i en queden 10 mil per gastar aquest últim 
trimestre. 
- Els ajuts socials de la gent gran només hem executat a 30/09/2009 el 50% de la partida de 
25 mil euros. 
- Falten diners a les partides de bonificacions de bus... 
- Sortides culturals de la gent gran, hem gastat només el 50% de la partida, de 11 mil? ens 
gastarem  els 5 mil euros restants en aquest últim trimestre ? 
- Personal; hi ha places que es van canviar organitzativament i amb canvis de categories i 
retribucions econòmiques segons la organització arran de la nova legislatura i equip de govern 
del PSC (així com canvis de dedicació i augment de sous de regidors socialistes). Algunes 
d’aquestes places no estan consolidades o previstes a la plantilla però en canvi sí a les 
respectives retribucions i per tant a la previsió de despesa del pressupost 2009 i 2010.  
Pel que fa al pressupost del 2010, cal analitzar quines són les partides que es rebaixen: Totes 
les partides són rebaixades, en especial  
- Recollida de residus per aquest pressupost 2010 han previst gastar-se 1.000.000 això vol dir 
que han reduït respecte el 2009 en 343.000 €  
- Concessió neteja viària, per aquest pressupost 2010 preveuen gastar-se 1275.000 euros, 
això vol dir que han reduït respecte el 2009 en 147 mil euros. 



- Ajuts a famílies : Aquest any preveuen la mateixa quantitat de diners que els que van 
pressupostar inicialment el 2009, que eren 115.000 euros. Tot i que després es va modificar 
fins els 154.000 euros. L’estat d’execució a 30/09/2009 d’aquesta partida diu que l’equip de 
govern ha executat una mica més de la meitat d’aquesta partida. Per tant, amb ajuts socials 
encara queda la meitat de la partida, 70 mil euros per gastar. 
- També es rebaixa un 20 % de les subvencions que l’Ajuntament atorga a les AMPES, entitats 
culturals i socials i això que l'any passat ja van reduir en 20.000 el pressupost per les entitats 
culturals.  En canvi es manté el pressupost destinat a pressupostos participatius de 300.000 €, 
una quantitat similar a l què s’ha rebaixat en neteja i escombraries, i això en benefici d'uns 
quants i en detriment de la majoria de la ciutadania. 
- Han rebaixat  de 200 mil euros de publicitat institucional el pressupost del 2009 a 160 mil 
euros pel 2010. Si la publicitat està pactada i concessionada amb l’empresa de publicitat i 
l’Ajuntament no paga res més de publicitat, i si inclou també els 84 mil euros d’impressió de 
l’actual aleshores en què es rebaixa la despesa? o és una rebaixa fictícia en el pressupost?  
Pel que fa a les Inversions, destacar que ens gastem 5 mil euros en mobiliari d’oficines, per 
traslladar regidories de l'Àrea social a l'Espai Tolrà, que no sabem si és la millor manera, ara 
mateix, de gastar-se aquests diners. 
A destacar la inversió per construir la nau del pla de la bruguera per magatzem de via pública, 
taller de soldadura i entitats com grup Il·lusió. Aquesta nau es construeix en un solar 
d’equipament municipal, i es finançava la construcció amb la venda de les 2 naus de Can 
Carner, on hi havia les carrosses del grup Il·lusió entre d’altres coses.  
Després d’algun entrebanc amb la venda d’una de les dues naus, ja que l’adjudicatari va 
renunciar, l’ajuntament va tornar a treure a subhasta aquesta nau per un preu inferior de 25 
mil euros. Però, una vegada venudes les dues, resulta que no construïm la nau del Pla de la 
Bruguera. Per què? segons ens diu l’equip de govern, és perquè no hi havia diners per fer les 
voreres i les connexions de subministres de electricitat i telèfon. Ara, pel fet de no disposar 
d’aquesta nau del pla de la Bruguera i en canvi haver venut les de Can Carner, l’ajuntament 
ha de pagar un lloguer als propietaris actuals, i adjudicataris de les naus de Can Carner.  Al 
cap i a la fi, teníem els diners per construir la nau. El pressupost del 2009 va preveure una 
inversió de 180 mil euros per construir aquesta nau, i en canvi aquest 2010 pressuposten 70 
mil euros menys. Com és això? ens costarà menys diners aquest any fer la nau? 
Tenim el Plan Avanza per l’Auditori i l’edifici de la Plaça Major, però del 1.193 mil euros, només 
300 mil són de subvenció, la resta els haurem de tornar. És una llàstima que l’equip de govern  
renunciés a la subvenció de la Generalitat de 500 mil euros que el 2007 estava aprovada. 
Com a conclusions definitives dir que si que hi ha partides rebaixades però encara no són prou 
reals respecte del que segurament es cobrarà. Partint de l'anàlisi de l’estat d’execució a 
30/09/2009. No es cobren les subvencions de la Generalitat i altres administracions. Falta 
execució i control. Es rebaixen partides importants, com neteja viària i recollida de residus. Es 
congelen partides importants, i no s’executen, com la d’ajuts socials. I a les inversions: es 
manté, com a una de les importants, els 300 mil euros en pressupostos participatius 
Mirin, l'any passat vam començar la nostra intervenció dient que havíem fet un exercici de 
responsabilitat en valorar positivament la proposta de pressupost que ens presentava el PSC. 
Enteníem que havíem pogut millorar el pressupost amb les nostres propostes (les recorden? 
Augmentar les partides d’ajuts socials; crear una partida nova per a totes les escoles per 
socialització dels llibres i material; la targeta de bonificació de les escombraries; obrir unes 
convocatòries d’ajuts a la gent gran per rehabilitació de l'habitatge; fer una convocatòria que 
complementi els ajuts de l’estat i de la Generalitat en concepte de lloguer d’habitatge i 
d’hipoteques; bonificacions de bus pels menors de 25 anys...), vostès saben que, excepte les 
bonificacions del bus i la targeta de la deixalleria, la resta d'acords (perquè recordem que eren 
acords) o bé no s'han realitzat o bé ens ha costat déu i ajuda que s'hi posessin. Vam marcar-
nos tres mesos per tal d'executar aquests acords, tres mesos que s'acabaven al març de 2009 
i podem veure com la socialització de llibres, després de demanar reunions i propostes un 
munt de vegades, s'ha fet aquest mes d'octubre, a cuita-corrents. 
 



Ja els ho vam dir en un altre ple: ens han demostrat que no es pot confiar en vostès. Ho han 
demostrat cada vegada que CiU s'ha posat a la seva disposició per pactar, acordar i actuar en 
benefici de la ciutadania. Ho van demostrar amb els acords sobre la pedrera i la xarxa d'aigua 
del Racó i amb els acords del pressupost del 2009. I nosaltres ens hem sentit enganyats. Ara 
deuran tenir pactat el recolzament d'algun altre grup municipal o del regidor trànsfuga, vés a 
saber a canvi de quins acords entre cavallers. Però no tindran el recolzament de CiU perquè a 
diferència del que algun de vostès pensa i diu, no som tontos. 
Com deia una apreciada regidora socialista quan era a l'oposició: "aquest, senyors, no és el 
nostre pressupost. Vostès el dissenyen i vostès l'executen, i nosaltres no podem controlar 
l'execució del pressupost." I tenia tota la raó del món. Aquest és el seu pressupost i no el 
millor pressupost que podria tenir Castellar en uns moments tan delicats.  Tindrem un 
pressupost que, com el de l'any passat, permetrà a uns pocs veïns decidir convertir un carrer 
en plaça i canviar jocs infantils per valor de 150.000 euros i en seguirem dedicant 10.000 a 
atendre els aturats. No és el nostre. 
Intervé per part del Grup de l’Altraveu la Sra. Elisenda Alamany, i diu sobre la moció d’ERC 
sobre la rebaixa del tipus impositu de l’IBI que és un dels pocs impostos pels quals la gent 
amb propietats paga la seva contribució a la comunitat i en aquest cas no creiem que 
beneficiem a qui menys té sinó viceversa, no ens sembla que sigui una mesura per pal·liar la 
crisis. 
Sobre les ordenances dir que no compartim la tarificació de l’aigua, ja que seguim pensant que  
la nostra proposta d’escurçar els trams té una visió de la fiscalitat més adequada a l’estalvi en 
el consum.  Recordem que des de l’Altraveu proposem abaratir o no tocar un primer tram de 5 
m3  que correspon al de la primera necessitat i compensar-ho encarint proporcionalment els 
trams superior, en aquest aspecte hem xocat amb la visió purament mercantilista de Sorea i 
amb la  poca voluntat de l’equip de govern per treballar el tema amb temps i profunditat. Per 
altra part com que l’article 72.4 d’Hisendes Locals autoritza als Ajuntaments a exigir un 
recàrrec fins al 50% de la quota liquida de l’IBI, els immobles de caràcter residencial que es 
trobin desocupats permanentment, estem d’acord en aprofundir en aquesta línia, pensem que 
aquesta mesura pot ajudar a fomentar el lloguer i per això hem proposat incorporar-la en 
aquestes noves ordenances que es porten. I demanem que consti en l’acta el compromís ferm 
per part del govern per tal d’elaborar en el termini màxim d’uns tres mesos un reglament per 
inventariar els immobles permanentment buits del municipi. Aquesta mesura ha d’anar 
acompanyada d’una campanya de difusió dels ajuts i serveis que a través de l’Oficina 
d’Habitatge s’ofereixen en aquest tema.  
El grup de l’Altraveu valora les ordenances en un  conjunt global, i hem decidit el vot favorable  
en aquest punt de l’ordre del dia perquè valorem positivament el treball que es desenvoluparà 
en la confecció d’aquest reglament d’Habitatges Desocupats. 
L’equip de govern posa sobre la taula uns pressupostos on hi ha hagut un exercici de 
contenció que no cal menystenir. Si bé, des del punt de vista econòmic tenim en compte  
l’esforç de la regidora d’ economia, des de L’Altraveu creiem que cal fer-ne una valoració 
política, donat que el pressupost és un reflex de les decisions polítiques, de les prioritats que  
s’estableixen al municipi i de la gestió dels recursos econòmics. És aquí on s’ expressa el 
tarannà xifrat de qui governa. És precisament en el destí dels diners, de l’ ordre de concreció i 
de la quantitat que es destina en una i altra àrea que el nostre grup discrepa. Seguiríem 
discrepant si el pressupost no hagués passat per un exercici de contenció filtrat per l’ actual 
crisi que tothom coneix perquè les nostres prioritats són diferents. 
Aquest pressupost és un pressupost continuista de projectes o gestions amb els quals ja hem 
estat  en contra des de l’ assemblea diverses vegades, és un pressupost que no genera canvi 
de rumb i que no ha demostrat resultats positius en la gestió del PSC al municipi. La 
centralitat de les polítiques torna a evadir Benestar Social, que val la pena dir que amb els 
pocs recursos, fa una feina lloable i avança tot i que tímidament. La partida a Benestar Social 
baixa de 26 000 euros a 23 000 euros. És una rebaixa que potser no és escandalosa, respon a 
un 0’14% menys respecte l’ any passat. Els números, però, no llegeixen, però, la situació 
delicada per la qual la societat viu avui dia. L’ any 2010 serà un moment crític per aquelles 
famílies que a hores d’ ara sobreviuen del subsidi. Ens preguntem què passarà quan aquesta 



situació ja no sigui així. Com garantirem l’ atenció a aquestes famílies és el que més ens 
preocupa. Que en un període com el que estem passant, un govern d’ esquerres i socialista 
plantegi una reducció a aquesta partida ens sembla si més no, preocupant. És aquí i ara on cal 
sacrificar altres partides per aquesta. Lluny d’ abaixar-se, fins i tot de mantenir-se, hauria  
d’incrementar-se notablement. 
 Però perquè no sembli que des de L’ Altraveu estem a favor de l’ increment en totes les 
partides, això seria viure en la ingenuïtat, en altres temes que també són de la nostra 
sensibilitat, com ara bé Territori i Medi Ambient,  creiem que tan sols es tracta de redistribuir 
recursos  a partir d’ un criteri diferent, per a nosaltres la prioritat no és la d’establir  una 
rotonda subvencionada per part de la Generalitat  per a un polígon ( de moment fantasma) 
sinó d’ un discurs molt més profund al voltant del Medi Ambient, per exemple de la gestió dels 
residus, d’ aquella moció aprovada al voltant de la reducció d’ ús de bosses de plàstic i 
envasos plastificats en el comerç, de l’ incentiu del reciclatge. Que la complexitat no ens dugui 
a la inoperància. En territori,medi ambient però també en urbanisme pagarem cara  l’aposta 
forta que el PSC va fer per Can Bages i que ara, dit de manera col·loquial s’ ha de “menjar 
amb patates” perquè Tiferca ha tocat de mort el nostre municipi, quan vostès, el partit 
socialista, des de l’ oposició es manifestaven com els grans salvadors d’ aquesta situació. Tot 
plegat, ja ho veuen , ha estat un conjunt de despropòsits. 
Que creiem en coses diferents és clar però que hi ha coses aprovades per tots els grups 
polítics, aquí presents per ple, iniciatives de L’ Altraveu, que no tenen cap consignació 
pressupostària o una atenció per part del govern és també una realitat constatada: garantir 
destinar l’1 % a Cooperació i Voluntariat, afavorir la circulació amb seguretat de les bicicletes 
en el municipi, la millora de la seguretat dels vianants que han de travessar la carretera de 
Sabadell per agafar el bus a la zona industrial (gener 2008), millores en la informació i el 
servei de transport públic, alternatives d’ habitatge que no sempre passen per la venda  
d’immobles sinó per enfortir polítiques d’ habitatge alternatives i pressupostant en l’ oficina 
local d’ habitatge (ara mateix té una dotació simbòlica de 7 000 euros) , migració a programari 
lliure,sensibilització autèntica per al medi ambient i no pas per complir l’ expedient com 
demostra el PAES, etc. És clar que no costa tant però és que sembla que l’ equip de govern se 
senten més seduïts per les inversions en els projectes de comunicació i difusió, com ja estem 
acostumats a veure últimament en els mitjans de premsa locals. 
No votarem a favor, ni tan sols ens abstindrem perquè creiem que aquells que ho fan, són 
còmplices de paper mullat, de desviacions pressupostàries com la del 21 de juliol, de 
traspassos de carteres que passen per junta de Govern Local i fan incrementar el sou d’ un i 
altre regidor. Per a nosaltres això no és una congelació. Si realment es tracta d’ un pressupost 
anual, esperin l’ any que ve a canviar les seves assignacions quan entri en vigència el nou o 
sinó prevegin millor, que per això es fa un pressupost; per preveure. Acceptem que en els 
ingressos resulti difícil d’ encertar la quantitat de diners que es recaptarà, per exemple, en  
l’IVA, perquè això depèn de l’activitat econòmica que s’ hagi generat però això és un cas ben 
diferent. 
En el pressupost també existeixen principis. Un d’ ells ha de ser el d’ anualitat, lligat al que 
esmentàvem fa un segon. Tota despesa que superi les previsions és nul·la, d’ aquí en deriva 
l’afirmació clàssica de “la despesa que no apareix en el pressupost no existeix”. 
Que el model de finançament local és una vergonya, és obvi. Fet i fet, moltes coses han passat 
des de la dictadura, però el finançament dels municipis no ha patit grans canvis, tot i que hem 
anat guanyant en competències. És a dir, ens han donat papers però no tenim amb què 
escriure. Si més no, ningú com el PSC per pressionar els seus representants, que alguna cosa 
els deuen amb la victòria a Castellar, i d’ alguna cosa, pensem, que ha de servir formar part 
també, d’ un partit de classe. 
Com ja hem avançat des d’ un principi la nostra valoració en aquest cas ha de ser política i és 
per això que votarem en contra dels pressupostos d’ enguany. 
Intervé el Sr. Jordi Permanyer, per ERC, i diu que celebrem que l’equip de govern hagi 
anunciat que donarà suport a la nostra proposta de rebaixar el tipus de l’IBI i manifestem la 
nostra satisfacció per haver pogut arribar a acords que entenem que milloren la proposta 



inicial de les ordenances i dels pressupostos que es va fer per l’any 2010, i això serà beneficiós 
pels castellarencs i castellarenques. 
Per que fa a la proposta per a la rebaixa del tipus impositiu de l’IBI dir que degut a la crisi 
económica que estem patint, la majoría de famílies tenen greus problemes per arribar a finals 
de mes. Incidir sobre els impostos mitjançà la seva congelació o rebaixa és una de les 
mesures que està a l’abast dels juntaments per combatre els efectes de la crisi i ajudar als 
ciutadans i ciutadanes a suportar millor aquesta càrrega. El rebut corresponent a l’Impost 
sobre Bens Immobles (IBI) cada any s’incrementa per tal d’arribar en deu anys a equiparar 
cada immoble al seu valor cadastral resultant de la revisió cadastral feta l’any 2002.  Les 
revisions cadastrals es fan aproximadament cada deu anys per tal d’actualitzar els valors dels 
immobles al valor del mercat. Val la pena dir que els ajuntaments només poden incidir en el 
rebut de l’IBI apujant o rebaixant el tipus impositiu dintre dels límits que marca la llei, i que 
tot i tenir un mateix tipus impositiu cada rebut és d’un import diferent en funció del seu valor 
cadastral, per tant, com que el tipus impositiu ha de ser igual per tothom cada rebut 
experimenta una variació diferent. 
Per l’any 2010 l’equip de govern proposa la congelació a nivell general dels impostos com una 
mesura més de combatre els efectes de la crisi econòmica, però aquesta congelació no 
contemplava el rebut de l’IBI que continuaria pujant. És veritat que mai s’havien congelat els 
impostos, però tampoc mai l’IPC era negatiu i enns trobem davant d’una situació excepcional i 
per això les mesures que s’adopten també han de ser excepcionals. 
Com he dit abans, en el cas de l’IBI no hi ha manera de poder congelar tots els rebuts, però 
des d’ERC proposem abaixar el tipus impositiu del 0,64% al 0,625% per tal de que la majoria 
de rebuts experimentin de cara al 2010 una pujada molt suau, també hi hauran rebuts que 
seran del mateix import que el del 2009, d’altres fins i tot seran inferiors. Aquesta rebaixa del 
tipus impositiu de cap manera beneficia més a les rendes més altes, al contrari en surten més 
beneficiades les rendes més baixes i mitjanes. 
Aquesta rebaixa del tipus impositiu de l’IBI representa una disminució de la recaptació per 
l’Ajuntament d’aproximadament 150.000 euros i hem arribat a valorar aquesta xifra fent 
simulacions amb el quadre que ens va donar l’equip de govern a tots els grups en la primera 
reunió d’ordenances. 
En cas de que aquesta rebaixa s’aprovi caldrà modificar les ordenances fiscals i el pressupost 
pel 2010. Caldrà, per tant, reduir la partida d’ingressos corresponent a l’IBI i pel que fa a les 
despeses, proposem que es redueixi el capítol I de personal, perquè entenem que donat el 
volum del capítol I, hi ha marge de maniobra si s’aplica una política d’austeritat pel que fa a 
substitucions, hores extres, etc. i optimitzant els recursos humans. Per tant la proposta que 
des d’Esquerra Republicana de Catalunya presentem al ple és la següent : 
1er.- Baixar el tipus impositiu de l’IBI per l’any 2010 del 0,64% al 0,625%. 
2on.- Modificar el pressupost general de l’Ajuntament per l’any 2010, reduint l’import resultant 
de la baixada del tipus de l’IBI (150.000 euros) de la partida d’ingressos (IBI urbana) i de la 
partida de despeses (capítol I). 
Sobre la modificació de les ordenances fiscals per l’any 2010 hem de dir que des d’ERC hi 
estem d’acord amb que –en línies generals- es congelin els impostos per l’any 2010, que es 
mantingui el pagament fraccionat dels impostor (ja introduït en l’anterior legislatura) i que 
s’incrementin les bonificacions fiscals, lamentem però, que aquesta sensibilitat que és 
demostra ara, no s’hagués aplicat per l’any 2009, ja que per aquest any els castellarencs i 
castellarenques hem patit un increment desmesurat dels impostos, especialment del rebut 
d’escombraries (taxa de residus). 
Encara que avui aprovem la congelació dels impostos pel 2010, la pujada pel 2009 ja està 
consolidada. 
També hi estem d’acord amb les modificacions puntuals d’algunes ordenances que avui es 
proposen, ja que tenen  a veure amb una adequació a la normativa vigent. 
Pel que fa a la taxa de subministrament d’aigua, també hi estem d’acord amb les tarifes 
proposades, ja que l’increment proposat va encaminat a penalitzar l’excés de consum i ,per 
tant, a fomentar l’estalvi d’aigua. Encara que per percentatge sembli un increment molt elevat 
traduït a euros és molt poc. 



Vull fer esment a la ordenança fiscal núm. 1 de l’Impost sobre Bens Immobles (IBI), 
concretament a l’article núm.7, punt 4, on diu que “s’aplicarà un recàrrec del 50% de la quota 
líquida de l’impost respecte dels immobles d’ús residencial que es trobin permanentment 
desocupats, durant tot l’any de meritament, però que, a més, no s’hagin inclòs en el programa 
municipal de promoció de l’habitatge de lloguer. A aquests efectes les altes per terminis 
inferiors a 15 dies no es tindran en compte com a ocupació d’habitatge. 
Aquest recàrrec s’acreditarà el 31 de desembre i es liquidarà anualment als subjectes passius 
de l’impost, una vegada constatada la desocupació de l’immoble.” 
Vam ser un dels ajuntaments pioners en incloure aquest recàrrec per desocupació de 
l’habitatge. El govern espanyol havia de fer una normativa per definir i considerar un habitatge 
desocupat, però aquesta normativa no ha tirat endavant i en conseqüència aquest recàrrec no 
s’ha pogut aplicar. 
Proposem que es mantingui aquest punt en l’article 7 de la ordenança fiscal, per si de cas el 
govern espanyol tirés endavant el reglament abans esmentat, i a més proposem que es reculli 
en el reglament de subvencions que els habitatges desocupats (es pot tenir com a referència 
el Pla Local de l’Habitatge) que es posin a lloguer a través de l’Oficina d’Habitatge de 
l’Ajuntament tinguin una bonificació o subvenció del 50% del rebut de l’IBI. 
Si s’aprova la rebaixa del tipus de l’IBI i hi ha el compromís de treballar en la proposta sobre 
el reglament de subvencions que acabem de fer, el nostre vot en el punt. 3.2 sobre la 
modificació de les ordenances fiscals pel 2010 serà favorable. 
També per que fa al Pressupost general i plantilla per l’any 2010 dir que el pressupost general 
d’un ajuntament és el reflex de quina política vol fer l’equip de govern. El pressupost general 
de l’ajuntament que ens presenta l’equip de govern pel 2010 no és el nostre pressupost. Les 
nostres propostes politiques no son del tot coincidents. No volem debatre avui partida per 
partida de les que no hi estem d’acord, això ja ho hem fet a les comissions prèvies al ple, pel 
que fa a les partides destinades a fer front a la crisi econòmica –polítiques socials i de 
promoció de l’activitat econòmica- hi estem bàsicament d’acord i és en aquesta línia en 
aquests moments de crisi econòmica que creiem que s’ha de treballar. 
Ja vam manifestar l’any passat que la crisi econòmica limitava molt l’acció de govern, però que 
era una bona oportunitat per revisar projectes, serveis, etc., que per gestionar-lo millor i 
racionalitzar les despeses un pressupost per programes era la millor eina. Continuem pensant 
el mateix, però veiem que l’equip de govern –malgrat les seves paraules- continua sense fer 
un pressupost per programes, continuant amb el clàssic sistema.  En fi, pensem que s’ha 
perdut una bona oportunitat per enfocar millor el futur. Malgrat tot, considerem que s’ha fet 
un esforç considerable per tal de reduir despeses i adaptar-les a la disminució d’ingressos. 
Creiem que perquè aquest pressupost es pugui complir s’hauria de fer un seguiment mensual 
de la seva execució i ajustar cada vegada que faci falta els ingressos i despeses a la realitat 
per tal de regularitzar les desviacions que en un sentit o altre es produeixin. Encara que 
s’hagin de fer més modificacions de crèdits. 
Donat que s’han tingut en compte algunes de les nostres aportacions, i com a mostra de la 
nostra responsabilitat davant la greu situació de crisi que estem patint, oferim la nostra 
col·laboració per tal de fer un seguiment del compliment del pressupost i proposar (si cal) 
mesures per reconduir-lo. El nostre vot en aquest punt serà l’abstenció. 
Intervé el Sr. Jordi Roman,  regidor no adscrit, tot dient que avui se’ns presenta el 
pressupost general per al 2010, l’eina que ha de dotar en matèria econòmica a tots els 
projectes, programes i activitats de l’equip de govern. Un pressupost difícil i complicat  i en un 
context de crisi econòmica. Amb una simple ullada, no presenta grans canvis ni grans 
novetats, més aviat sembla una actualització o modernització de l’anterior. 
Avui el regidor d’economia ens ha presentat aquest pressupost com un programa i estratègia 
de l’equip de govern, però manquen prioritats i línies d’actuació concretes. Un pressupost 
retallat econòmicament per motius de crisis econòmica, polítiques de retenció i estalvi en la 
mesura del possible, aquests són els grans eixos que fonamenten el seu pressupost.  
El pressupost està xifrat en 27 milions d’euros parlant en xifres rodones, una disminució del 
4,32% sobre el total de l’any passat. Hem de dir que totes les partides disminueixen en 
general, si haig de dir que estic d’acord amb aquestes polítiques públiques de justícia social 



per aturar els efectes de la crisis en les economies domèstiques menys afavorides. Exemples 
d’això com s’ha comentat són les bonificacions als aturats així com als nous emprenedors 
menors de 30 anys. 
En matèria d’ordenances fiscals, ara presumeixen de congelació fiscal i els hem de felicitar, 
cap pujada impositiva per al ciutadà, però cal recordar com ja s’ha fet aquí, que l’any passat 
va haver-hi una pujada del 8%. 
En matèria d’inversions hem de donar gràcies al Fons Estatal d’Inversió Local, que és el que 
ens permet maniobrar en la construcció, adequació o millora del nostre municipi. Unes 
inversions orientades a l’acabament de les obres iniciades i moltes d’elles coofinançades 
gràcies a subvencions tant de Generalitat o Diputació, així com també les presentades al 
PUOSC. I destacar l’endeutament directe que genera l’acabament la Plaça Major. 
Per últim, només vull recordar a l’equip de govern el mateix que vaig dir fa un any en el debat 
de pressupostos, avui no enredem a la ciutadania parlant de xifres econòmiques que ningú 
entén, sinó que hauríem de parlar de continguts. I de continguts estava ple el seu programa 
electoral senyor alcalde, i algunes promeses triades a l’atzar com ara les places d’aparcament 
gratuïtes, i no la mig hora de la zona blava, les beques per a joves esportistes, la creació d’un 
nou Punt d’Informació, el passaport cultural, els xec serveis, etc., són propostes que no on 
estan reflectides en aquest pressupost.  
En definitiva, tot i ser crític amb aquest pressupost, la meva voluntat és el benefici pel 
municipi, i donant un marge de maniobra justificat a l’igual que l’any passat per la greu 
situació de crisis econòmica, i les polítiques de contenció i retenció, així com la congelació 
fiscal i les bonificacions i ajudes, el meu vot serà l’abstenció. 
S’obra un torn de replica, el Sr. Alcalde  explica que abans de portar avui aquesta proposta 
s’han fet cinc comissions informatives diferents per tal de poder debatre les ordenances i els 
pressupostos,  que s’ha facilitat tota la documentació necessària i també la disposició de 
l’equip de govern ha incorporar qualsevol tipus de proposta ha estat sempre oberta, 
maraudament i després d’escoltar la seva intervenció, també hem vist que de propostes cap ni 
una 
Continua  el Sr. Oscar Lomas,  pel PSC, i diu referent a la intervenció del grup de CiU sobre 
les ordenances que en destaquen 3 problemes, la proposta de l’IBI que en comissió 
informativa a proposta d’ERC es demanava rebaixar el tipus del 0’64 al 0’61 explicant-ne els 
motius, i dir que el grup de CiU fins a dia d’avui encara no s’han manifestat. També sobre la 
tarifa  de l’aigua deixar clar que el 1r tram augmenta un 5% i el consum mitja d’una família de 
3 persona el rebut pujarà al trimestre 2’30 €. I per acabar, sobre el fraccionament, es 
comença a pagar un més mes tard perquè  així surt més barat. 
I per acabar fer una mica de memòria sobre les accions que s’han de dur a terme en 
l’aprovació del pressupost; quan s’aprova el calendari fiscal,  l’impost d’activitats econòmiques 
i les franges perimetrals es cobren en el 4r trimestre de l’any, així doncs a 30 de setembre es 
lògic que no estiguin reflexats en els ingressos recaptats. Per que fa a l’ocupació de sol i vol es 
fa per trimestre vençuts, per tant a 30 de setembre l’únic trimestre vençut i comptabilitzat és 
el primer, per tan és lògic que la quantitat sigui molt petita. També pel que fa a la taxa 
d’aparcament és va explicar que el sistema que s’utilitzava era comptabilitzar el real i la 
diferència fins a cobrir el cost del servei s’havia de facturar a l’empresa concessionària i que en 
el cas de traspassar la concessió seria de moment de cobrar-ho. Pel que fa a les multes cal dir 
que ara amb el sistema de recaptació es cobren. 
Últim aspecte són el compromisos, i tots s’han dut a terme, alguns amb retard però s’han 
complert, bonificacions de deixalleria, ajuts lloguer i hipoteques, bonificacions bus pels joves, 
projecte de mediació comunitària, socialització de llibres, arranjament sala de petit format que 
s’ha començat a l’agost, ajuts socials per gent gran ara a l’octubre. 
Pel que fa a la resta d’intervencions reafirmar el compromís de seguir treballant en el 
reglament per poder gravar o beneficiar els habitatges que estiguin buits i es posin ala borsa 
de lloguer. 
Finalment dir que s’han reduït els ingressos en gairebé 1 milió d’€ per tant en aquest 
document fem propostes de com arribar-hi, segur que no tots estarem d’acord en com es pot 
reduir aquest milió d’€, però tampoc tots hem fet propostes de com es pot reduir. 



Per CiU la Sra. Montse Gatell,  diu que en la seva intervenció només ha fet referència a 
l’actitud que ha prés l’equip de govern de renyar als grups de l’oposició. I també  dir que si no 
fem les propostes com vostè vol, quan vol, amb la forma que vol i les propostes que vostè vol, 
si això no passa o no és així, és perquè hi ha una sèrie de compromisos que s’havien de 
complir i encara no s’han complert.              
 
A continuació es sotmeten a votació les propostes  següents: 
 

3.1.- PROPOSTA PER A LA REBAIXA DEL TIUS IMPOSITIU DE L’IBI. 
 
Degut a la crisi econòmica que estem patint, la majoria famílies tenen greus problemes per 
arribar a finals de mes. Incidir sobre els impostos mitjançà la seva congelació o rebaixa és una 
de les mesures que està a l’abast dels Ajuntaments per combatre els efectes de la crisi i 
ajudar als ciutadans i ciutadanes a suportar millor aquesta càrrega. 
El rebut corresponent a l’Impost sobre Bens Immobles (IBI) cada any s’incrementa per tal 
d’arribar en deu anys a equiparar cada immoble al seu valor cadastral resultant  de la revisió 
cadastral feta l’any 2002. 
Per l’any 2010 l’Ajuntament de Castellar, com molts altres, té la intenció de congelar a nivell 
general els impostos com una mesura més per combatre els efectes de la crisi econòmica, 
però aquesta congelació no contempla el rebut de l’IBI que continuarà pujant. 
L’Ajuntament Ple  
ACORDA: 
PRIMER.- Baixar  el tipus impositiu de l’IBI per l’any 2010 del 0’64% al 0’625%. 
SEGON.- Modificar  el pressupost general de l’Ajuntament per l’any 2010, reduint l’import 
resultant de la baixada del tipus de l’IBI de la partida d’ingressos (IBI urbana) i de la partida 
de despeses (capítol I). 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA, AMB EL SEGÜENT 
RESULTAT: 

Vots a favor:     DOTZE   (12) dels regidors del PSC, i ERC 
                    Vots en contra:  DOS      ( 2) dels regidors de l’Altraveu     
                    Abstencions   :   SET       ( 7) dels regidors de CiU i regidor no adscrit 

 
  3.2.- MODIFICACIÓ DE LES ORDENANCES FISCALS PER A L’ANY 2010 

 
ATESA la necessitat d’actualitzar per a l’any 2010 les tarifes i textos de les ordenances fiscals, 
reguladores d’impostos i taxes municipals. 
Vistos els estudis econòmics referits als costos dels serveis que es presten mitjançant 
concessionàries de diversos serveis, que consten a l’expedient. 
Vista la memòria del regidor d’Economia. 
Vist l’informe del Secretari i de la Interventora accidental. 
ATÈS allò que es preveu als articles 15 a 19 del Text refós de la Llei reguladora de les hisendes 
locals, aprovat pel Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, l’article 162.2 de la Llei 
8/1987, de 15 d’abril, municipal i de règim local de Catalunya i els articles 22, 47.1 i 70.2 de 
la Llei 57/2003, de 16 de desembre, de mesures per a la modernització del govern local. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
PRIMER.- Aprovar provisionalment la modificació, que es detalla a l’annex, de l’ordenança 
Fiscal General de Gestió, Inspecció i Recaptació dels ingressos de dret públic municipal, el text 
integrat de la qual consta a l’expedient. 
SEGON.- Aprovar provisionalment la modificació de les ordenances fiscals, que es detalla a 
l’annex, el text de les quals figura a l’expedient, i es relacionen a continuació: 
Ordenança fiscal núm. A0 – Ordenança fiscal general de gestió, inspecció i recaptació dels 
ingressos de dret públic municipal 
Ordenança fiscal núm. 3 - Impost sobre vehicles de tracció mecànica 
Ordenança fiscal núm. 5 - Impost sobre construccions, instal·lacions i obres 



Ordenança fiscal núm. A1 - Taxa per expedició de documents administratius 
Ordenança fiscal núm. A2 - Taxa per la prestació dels serveis d’intervenció integral de 
l’administració municipal en les activitats i instal·lacions 
Ordenança fiscal núm. A5 - Taxa sobre serveis urbanístics 
Ordenança fiscal núm. A8 - Taxa pel subministrament d’aigua 
Ordenança fiscal núm. A16 - Taxa per l’obertura de rases i sondatges en terrenys d’ús públic i 
qualsevol remoguda en la via pública del paviment o les voreres 
TERCER.- Aprovar la memòria i l’estudi econòmics inclosos a l’expedient, per a la 
determinació de la taxa pel subministrament d’aigua al terme municipal de Castellar del Vallès. 
QUART.- Sol·licitar de la Comissió de Preus de Catalunya autorització per aplicar a les tarifes 
de subministrament d’aigua els preus següents: 
 

SERVEI EN BAIXA  
  
Quota fixa de servei  
(segons diàmetre comptador) EUR/unitat consum/mes 
  Fins a 13 mm 2,87 
  De 15 mm 4,42 
  De 20 mm 9,75 
  De 25 mm 13,45 
  De 30 mm 14,70 
  De més de 30 mm 29,30 
  
Tarifes de subministrament EUR/m3 
Ús domèstic (*)  
  Fins a 6 m3/unitat consum/mes 0,1714 
  De 6 a 12 m3/unitat consum/mes 0,2395 
  De 12 a 18 m3/unitat consum/mes 0,5467 
  Excés de 18 m3/unitat consum/mes 2,3670 
Ús industrial  
  Fins a 15 m3/unitat consum/mes 1,1858 
  De 15 a 30 m3/unitat consum/mes 1,3776 
  Excés de 30 m3/unitat consum/mes 1,6403 
Ús municipal (excés de 95.600 m3/any) 0,6068 
  
SERVEI EN ALTA  
  
Persones abonades en alta  
  
Tarifes de subministrament EUR/m3 
  Mina Pública d’Aigües de Terrassa, SA:  
     Fins al volum establert al conveni 0,4161 
     Excés del volum establert al conveni 0,6941 
  Sant Feliu 1,0725 
  
Persones abonades en baixa  
  
Quota fixa de servei  
(segons diàmetre comptador) EUR/unitat consum/mes 
  Fins a 13 mm 2,87 
  De 15 mm   4,42 
  De 20 mm 9,75 
  De 25 mm 13,45 
  De 30 mm 14,70 
  De més de 30 mm 29,30 



  
Tarifes de subministrament EUR/m3 
Ús domèstic (*)  
  Fins a 6 m3/unitat consum/mes 0,7465 
  De 6 a 12 m3/unitat consum/mes 0,9402 
  De 12 a 18 m3/unitat consum/mes 1,1948 
  Excés de 18 m3/unitat consum/mes 2,7209 
Ús industrial  
  Fins a 15 m3/unitat consum/mes 1,5797 
  De 15 a 30 m3/unitat consum/mes 1,8942 
  Excés de 30 m3/unitat consum/mes 2,1875 
  
CONSERVACIÓ DE COMPTADORS I ESCOMESES  
(segons diàmetre comptador) EUR/unitat consum/mes 
  Fins a 13 mm 0,45 
  De 15 mm 0,69 
  De 20 i 25 mm 1,09 
  De més de 25 mm 2,77 
  
(*) Tarifa “famílies nombroses” (d’aplicació a les unitats de convivència 
residents en el municipi): en el cas que el nombre de persones per habitatge 
sigui superior a 3, s’ha d’incrementar el 2n bloc de consum en 3 m3/mes per 
cada persona addicional que hi convisqui  

 
CINQUÈ.- Establir com a data inicial per a la vigència de les referides modificacions el dia 1 
de gener de 2010. 
SISÈ.- Sotmetre aquest acord a informació pública durant un termini de trenta dies hàbils, 
comptats a partir del següent al de la data de l’anunci corresponent al Butlletí Oficial de la 
Província. 
SETÈ.- Entendre definitivament adoptat l’acord en cas que no es presentin reclamacions en el 
període d’informació pública i publicar el text integrat de les modificacions esmentades en el 
Butlletí Oficial de la Província. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA, AMB EL SEGÜENT 
RESULTAT: 

Vots a favor:     CATORZE  (14) dels regidors del PSC,ERC i Altraveu 
                    Vots en contra:  SIS          ( 6) dels regidors de CiU     
                    Abstencions   :   UN           ( 1) del regidor no adscrit 

 
3.3.- PRESSPUOST GENERAL I PLANTILLA PER A L’ANY 2010  
 

ATÈS l'article 149 de la Llei 39/88, de 28 de desembre, Reguladora de les Hisendes Locals, i 
l'article 18 del Reial Decret 500/90, de 20 d'abril, que desenvolupa el capítol primer del Títol 
sisè de la Llei 39/88, de 28 de desembre, i una vegada acomplerts els requisits legals que hi 
resulten, amb la realització dels documents necessaris i els informes preceptius. 
ATÈS que els articles 90 de la Llei 7/1995, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim 
local, 126 i 127 del Reial Decret legislatiu 871/1986, de 18 d’abril, determinen que les 
Corporacions locals aprovaran anyalment en ocasió del pressupost, la plantilla de personal que 
comprendrà tots els llocs de treballs degudament classificats, reservats a funcionaris i a 
personal laboral i eventual i que els articles 126 i 127 del Reial Decret Legislatiu 781/1986, de 
18 d’abril, contenen els principis informadors per a l’elaboració de les Plantilles així com el 
procediment per a la seva aprovació. 
Es presenta al Ple de la Corporació el Pressupost General únic per a l'exercici del 2010, la plantilla 
de la Corporació i les bases d'execució, per tal que, segons el procediment legal, siguin aprovats, 
segons els següents 
ACORDS:  



PRIMER.- Aprovar inicialment el Pressupost general per a l'exercici de l’any 2010, amb una 
previsió d'ingressos i de despeses de 26.895.018,97 €(VINT-I-SIS MILIONS VUIT-CENTS 
NORANTA-CINC MIL DIVUIT AMB NORANTA-SET EUROS), que desglossat per capítols ofereix el 
següent detall: 
DESPESES 

CAPÍTOL CONCEPTE IMPORT 

   a) Operacions corrents 
1 DESPESES DE PERSONAL  9.379.380,55

2 COMPRA DE BÉNS I SERVEIS  10.639.793,80

3 INTERESSOS  689.000,00

4 TRANSFERÈNCIES CORRENTS 1.075.320,00

 b) Operacions de capital 
6 INVERSIONS 2.231.024,62

7 TRANSFERÈNCIES 120.000,00

9 VARIACIÓ DE PASSIUS FINANCERS 2.760.500,00

  TOTAL PRESSUPOST 26.895.018,97

INGRESSOS 
 

CAPÍTOL CONCEPTE IMPORT 
   a) Operacions corrents   
1 IMPOSTOS DIRECTES 10.530.300,00
2 IMPOSTOS INDIRECTES 350.000,00
3 TAXES I ALTRES IMPOSTOS 5.263.300,00
4 TRANSFERÈNCIES CORRENTS 7.968.115,80
5 INGRESSOS PATRIMONIALS 433.000,00
 b) Operacions de capital 
6 ALIENACIÓ D’INVERSIONS       0,00
7 TRANSFERÈNCIES DE CAPITAL 550.303,17
9 PASSIUS FINANCERS 1.800.000,00

  TOTAL PRESSUPOST 26.895.018,97

      
 
SEGON.- Aprovar les Bases d'execució de l’indicat pressupost. 
TERCER.- Sotmetre’l a informació pública durant un termini de quinze dies comptats a partir 
del següent al de la publicació de l’anunci corresponent al Butlletí Oficial de la Província. 
QUART.- Entendre definitivament aprovat el Pressupost General i les seves Bases d’Execució 
en cas que no es presentin reclamacions en el període d’informació pública i publicar el resum 
per capítols en el Butlletí Oficial de la Província, entrant en vigor en l’exercici corresponent una 
vegada publicat. 
CINQUÈ.- Aprovar la plantilla de personal i la relació de llocs de treball d’aquest Ajuntament per 
a l’any 2010, que es conté en la documentació annexa a aquest dictamen i que forma part del 
mateix, comprenent el detall els següents apartats: 

A) Places de funcionaris de carrera, classificades en escales i sots-escales. 
B) Places de personal eventual. 
C) Places personal laboral. 
D) Relació de llocs de treball 

SISÈ.- Aprovar  les regularitzacions de la plantilla relacionades a l’annex plantilla 2010. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA, AMB EL SEGÜENT 
RESULTAT: 
 
 



Vots a favor:     DEU    (10) dels regidors del PSC 
                    Vots en contra:  VUIT   ( 8) dels regidors de CiU i Altraveu    
                    Abstencions   :   TRES   ( 3) dels  regidors d’ERC i regidor  no adscrit 
 
 4.- CONCESSIÓ PROVISIONAL DE LA GESTIÓ DRE LES INSTAL·LACIONS  
                PUIGVERD 
 
ATES la normativa vigent en matèria d’obres i contractació Administrativa, en especial, la llei 
30/2007, de Contractes del Sector Públic; les lleis 7/1985, de 2 d’abril, Llei de Bases de Règim 
Local, i 8/1987, de 15 d’abril, de Règim Local de Catalunya; i el Reglament de contractes de 
les Administracions Públiques, aprovat per Reial Decret, 1098/2001, de 12 d’octubre, així com 
els plecs de clàusules administratives generals, aprovats per la Corporació, aquests darrers en 
allò que no s’oposin a la LCSP. 
Vist que l’objecte d’aquest contracte de gestió de servei públic municipal   consistent en la 
gestió i explotació del servei de les instal·lacions esportives de Puigverd, Airesol D. Per tal de 
dur a terme aquesta gestió, prèviament l’adjudicatària haurà de redactar el projecte executiu  
de l’ampliació reforma de les instal·lacions de Puigverd, i de l’Airesol D i posteriorment  
d’executar les obres necessàries per a l’establiment i explotació del servei d’acord amb les 
bases tècniques. 
Vista la convocatòria de procediment restringit  aprovada  pel Ple del  dia 30 de juny 2009 i 
que  la convocatòria feta pública en el BOP número 161 del dia   7 de juliol, i que s’han 
presentat les següents ofertes:     1. MATE, 2 ILLA, 3 SIGE 2005, 4 FEU, 5 SOREA / 
AQUAGEST (UTE)., 5 IGE BCN.  de les quals han estat estimades no aptes les empreses 1. 
MATE, 2 ILLA per la manca de capacitat  adequada. 
Vist que foren invitades a presentar oferta les empreses  SIGE 2005,  FEU,  SOREA / 
AQUAGEST (UTE) i IGE BCN., de les quals IGE BCN no presentà oferta. 
Vist que la mesa de contractació tenint en compte les valoracions econòmiques ofertades 
calculades d’acord amb els criteris de puntuació automàtica del plec administratiu i els criteris 
avaluats per la Comissió d’experts, els de gestió i els de construcció, fa proposta d’adjudicació 
del contact4 a favor de SIGE 2005 per estimar que és l’oferta més avantatjosa.  
ATÈS el que disposa el plec de condicions, article 14.2,  que l’adjudicació provisional haurà de 
notificar-se als licitadors i ser objecte de publicació en el perfil de contractant , i que no podrà 
elevar-se a definitiva fins que no hagin transcorregut: 15 dies hàbils a comptar des del 
següent al de la data de l’esmentada publicació. Durant aquest termini per a l’adjudicació 
definitiva, l'adjudicatari provisional haurà de presentar la documentació justificativa del dipòsit 
de la garantia definitiva o complementària d’acord amb el Plec de condicions, i de trobar-se al 
corrent en el compliment de les seves obligacions tributàries i amb la Seguretat Social i 
qualssevol altres documents acreditatius de la seva aptitud per contractar o de l'efectiva 
disposició dels mitjans que s’hagués compromès a dedicar o adscriure a l'execució del 
contracte. 
D’acord amb els plecs de condicions econòmics administratius aprovats.  
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
PRIMER.- Adjudicar provisionalment el contracte per a la Concessió de la gestió de les 
instal·lacions esportives municipals de  Puigverd al contractista SIGE 2005  SL,   
NIF.B63871776, , segons oferta subscrita pel legal representat de l’empresa  Sr. Francesc 
Fonseca  Escudero, en data 15 d’octubre. El contingut de la qual és :  
o Inversió en obres, aparells esportius mobiliari: 2.855.971,89 € 
o El cànon de participació en benefici: 6,25 % 
o El cànon d’entrada, 25.000 €    
o Fons de manteniment i de reinversió, 144.762,12 € anual. 
SEGON.- Requerir al contractista adjudicatari  que dipositi la garantia definitiva  i la garantia 
complementaria en la forma i el termini fixat en el plec de condicions,, en les mateixes 
condicions.  



TERCER.- Publicar  l’adjudicació provisional  en la web municipal, perfil del contractant , 
atorgant un termini de 15 dies hàbils  a partir d’aquesta  publicació, per presentar al·legacions 
o reclamacions, transcorregut aquest termini  s’atorgarà la proposta d’adjudicació definitiva, si 
s’escau. 
QUART- Notificar aquest acord a tots els licitadors als efectes que puguin presentar la 
documentació preceptiva o les al·legacions que estimin convenient en els terminis indicats 
anteriorment, advertint que l’acte  no és definitiu. 
CINQUÉ. Delegar a l’Alcalde l’adjudicació definitiva i la resolució de les al·legacions que es 
poguessin presentar. 
Defensa la proposta el Sr. Aleix Canalis, PSC, i diu que Portem avui a la consideració del Ple 
l’adjudicació provisional de la concessió administrativa per a l’ampliació i la gestió de les 
instal·lacions esportives del Puigverd. Ens trobem doncs, davant del penúltim pas (l’últim serà 
l’adjudicació definitiva) abans que una nova empresa entri a gestionar el complex Puigverd, i 
es posi així fi a la relació contractual, que des de 1998, uneix l’Ajuntament amb l’empresa 
UBAEFITNESS, SL per la gestió d’aquest espai. 
El procés que ens ha portat fins aquí ha estat llarg i complicat. Permeteu-me, però, fer un breu 
resum de quins n’han estat els aspectes clau: 
El  gener de 1998, el Ple municipal aprovava  l’adjudicació de la concessió de les instal·lacions 
del Puigverd a l’empresa UBAE, i el març d’aquell mateix any es va signar el contracte que 
recollia alguns aspectes interessants a tenir en compte: 
El període de concessió era de 15 anys, peveia fer una inversió de 60 milions de pessetes per 
part de l’empresa (construcció piscina exterior + nou gimnàs), l’Ajuntament assumia els 
consums de la instal·lació (aigua, gas, llum) i l’empresa quedava sotmesa a un Pla de 
conservació de les instal·lacions. 
L’any 2005, l’anterior equip de govern, veu la necessitat d’ampliar i millorar les instal·lacions 
del Puigverd, i encarregà al serveis tècnics municipals la redacció d’un projecte que hauria de 
ser finançat per part d’UBAE a canvi d’una hipotètica ampliació dels anys de la concessió. Per 
motius que desconeixem l’operació no va arribar a bon port i el resultat final és que la 
instal·lació es fa cada vegada més insuficient pel nombre d’abonats existents i l’empresa 
decideix deixar de realitzar part del manteniment previst en el Pla de Conservació, ja que no 
preveu poder amortitzar la seva reinversió (ja que la concessió acabava el 2013. Podríem dir 
que a partir d’aquell moment UBAE deixa “morir” la instal·lació Puigverd. 
Entre el 2005 i el 2007 les queixes i el malestar  dels usuaris del complex, pel mal estat de les 
instal·lacions (especialment dels vestidors) i per la massificació del Centre, van en augment. 
Després de les eleccions municipals del 2007, com a nou equip de govern, ens reunim en 
diverses ocasions amb els responsables de l’empresa per tal de trobar solucions a les 
mancances de manteniment i gestió. Després d’uns mesos d’inoperància per part del 
concessionari i davant la degradació de l’estat d’instal·lació, vam encarregar dos informes 
tècnics sobre l’estat de la concessió. 
El primer, fou una Auditoria sobre el manteniment de la instal·lació, realitzada per una 
enginyeria externa, la qual va posar de manifest l’avançat estat de degradació d’una part molt 
important de les instal·lacions, degut a anys de deixadesa pel què fa al manteniment.    
I el segon, fou un informe jurídic, també realitzat per una empresa externa, sobre les 
possibilitats jurídiques que s’obrien davant d’un incompliment tant flagrant de les obligacions 
contractuals que estava duent a terme el concessionari.  
Un cop coneguts els resultats dels dos informes,  amb data 7 d’octubre 2008, s’incoà un 
expedient sancionador contra l’empresa per presumpte incompliment de les condicions del 
contracte de concessió. L’inici d’aquest procés sancionador desembocà  el passat dia 5 de maig 
de 2009,  en la signatura d’un conveni resolució, per mutu acord, del contracte de concessió 
per a l’explotació de les piscines i gimnàs del complex esportiu Puigverd que des de 1998 
existia entre l’Ajuntament i l’empresa UBAEFITNESS, SL . A grans trets el conveni deia: 
Que l’Ajuntament convocaria un concurs públic per buscar un nou concessionari. Que el nou 
concessionari tindria l’obligació de subrogar el personal existent. I que el nou concessionari 
hauria d’abonar a l’empresa UBAEFITNESS, SL la quantitat econòmica corresponent al capital 
pendent d’amortitzar de les inversions fetes al complex.  



 En aquest context,  el Ple del passat mes de juny aprovà la convocatòria  d’un procediment 
restringit  per a la selecció d’un nou contractista per a gestionar i realitzar obres de millora en 
aquestes instal·lacions esportives i en les de les instal·lacions esportives municipals de l’Airesol 
D. 
Entre les principals característiques d’aquesta convocatòria cal destacar que: 
a) L’import mínim que haurà d’invertir el concessionari en l’execució d’aquestes obres i 
adquisició de d’aparells i material esportiu,  s’estableix en 1.250.000 d’euros (IVA exclòs)  
b) S’estableix un cànon anual d’un 5 % dels beneficis de l’explotació, abans d’impostos.  
c) S’estableix un cànon d’entrada de 25.000 €. 
d) S’estableix un termini de concessió de 25 anys a comptar de la data de l’inici de la 
prestació, amb possibilitat d’una pròrroga de cinc anys. 
En el seu moment, es va optar per convocar un procediment restringit, ja que d’entre entre 
tots els que preveu la llei de contractes, aquest era el que s’ajustava millor a les 
característiques del projecte (que havia de avaluar criteris econòmics, arquitectònics i tècnics 
de gestió esportiva). El procediment  restringit, com és preceptiu, s’ha realitzat  en dues 
fases: 
En la primera fase es van seleccionar els contractistes que podien participar en el procediment 
d’acord amb un perfil prèviament identificat seguint criteris objectius de solvència econòmica- 
financera, tècnica o professional. Els criteris avaluables constaven  en l’anunci de licitació 
En aquesta primera fase del concurs restringit, es va convidar de manera expressa al voltant 
de 20 empreses, més enllà de la preceptiva publicació del concurs al BOP. 
Al final van ser sis les empreses que es van presentar al concurs inicialment,  de les quals, per 
motius diversos,  van ser invitades a la 2a fase  només quatre. 
En la segona fase, que va ser la de presentació de propostes, finalment van ser tres les 
empreses que va presentar oferta:  SIGE 2005,  FEU,  SOREA / AQUAGEST (UTE). La quarta, 
IGE Barcelona va decidir no concórrer a aquesta segona fase.  
Els criteris de valoració en aquesta fase han estat bàsicament tres, que tenint en compte les 
característiques del projecte i les necessitats de gestió futura, tenien un pes equivalent : 
- Oferta econòmica (millores en les condicions econòmiques) 
- Oferta tècnica ( característiques del projecte  d’obres a fer en la instal·lació, etc...)  
- Criteris de gestió.  (en relació a la futura explotació del complex) 
Seguint els criteris fixats en el Plec de clàusules administratives, la mesa  de contractació 
tenint en compte les valoracions econòmiques ofertades i els criteris avaluats per la Comissió 
d’experts, els de gestió i els de construcció, i un cop havent donat audiència a les tres 
empreses finalistes,  fa la proposta d’adjudicació  provisional del contracte a favor de SIGE 
2005, per estimar que és l’oferta més avantatjosa, tal i com i com s’ha explicat en les sessions 
informatives que a tal efecte hem fet.  
En aquest sentit, volem destacar alguns dels trets més importants i significatius de l’oferta 
presentada per SIGE 2005, i que l’han fet, en principi, la més ben valorada: 
- Significarà que en un  termini de 15 mesos el complex Puigverd tindrà un total de: 
- 1200 metres de sales d’activitats dirigides, de les quals 450 m2 correspondran a una nova        
sala de fitnness 
- 500 m2 de nous vestidors (tant per abonats com per grups) 
- 1 pista de paddel 
- Una nova zona d’spa i wellness (saunes, jacuzzis...) 
- Un nova recepció 
- Un nou servei de bar/cafeteria 
- Un nou espai de 115 m2 destinat al Servei de fisioteràpia infantil (que reuneix les condicions 
necessàries per tal de poder tirar endavant la seva activitat) 
- Així mateix altres millores menors 
Cal destacar també, i com una diferència substancial respecte les condicions de l’anterior 
contractista, que el nou concessionari haurà d’assumir les despeses corresponents als 
consums que genera la Instal·lació (aigua, gas, electricitat...), que fins ara anaven a càrrec de 
les arques municipals, i que suposaven una despesa anual de més de 110.000 €. 



D’altra banda, cal dir que la proposta econòmica és també molt interessant i, fins i tot, molt 
per sobre de les expectatives que inicialment podíem esperar.  
Així doncs, tenint en compte tots aquests elements exposats anteriorment, proposem al Ple 
l’Adjudicació provisional del contracte per a la Concessió de la gestió de les instal·lacions 
esportives municipals de  Puigverd al contractista SIGE 2005  SL per les següents quantitats: 
-  Inversió en obres, aparells esportius mobiliari: 2.855.971,89 € 
-  El cànon de participació en benefici: 6,25 % 
-  El cànon d’entrada, 25.000 €    
-  Fons de manteniment i de reinversió, 144.762,12 € anual. 
En resum i per acabar, podem afirmar que d’aquí poc més d’un any, Castellar disposarà d’un 
complex esportiu renovat, ampliat i ben dimensionat per les necessitats d’una població de 
23000 habitants. 
S’obra un torn d’intervencions amb la Sra. Mercè Vallès,  per CiU, que exposa que el nostre   
grup municipal votarà a favor d’aquesta proposta, però volem evidenciar les nostres 
inquietuds respecte aquest projecte.  
En primer lloc, donem suport a la millora d’una instal·lació esportiva com és la zona de 
Puigverd, perquè aquesta s’ha d’adaptar a les necessitats actuals del municipi, tant pel que fa 
a les instal·lacions com també al volum de ciutadans i ciutadanes que acudeixen a aquest 
centre per a la pràctica esportiva. Però com hem dit volem posar de manifest que aquest 
projecte, un cop consultat l’expedient, no va acompanyat d’un estudi de viabilitat econòmica 
d’empresa durant els anys de concessió, un estudi que veuríem necessari perquè no tenim 
garanties que la inversió en obres, aparells esportius i mobiliari prevista en quasi 3 milions 
d’euros sigui suficient. L’expedient tampoc inclou un informe d’intervenció favorable pel que fa 
a la inversió econòmica que Sige proposa i en relació a l’explotació del servei del complex 
esportiu. Tampoc inclou un informe de serveis tècnics que valori que el pressupost proposat 
s’ajusta als metres que ens pensen construir o intervenir en obra, ja que hi ha una part 
d’enderroc. L’únic informe que hi ha és la valoració amb la puntuació corresponent segons els 
barems aprovats en el plec de clàusules. Però, ens podríem trobar en que el paper ho aguanta 
tot, i després la realitat no és la que s’ha presentat a l’adjudicació.  I no tenir garanties que 
sigui una inversió que s’ajusti a la quantitat prevista inicialment suposa que si s’ha de fer un 
restabliment de l’equilibri econòmic financer de la gestió només quedaran dues opcions, o bé 
que sigui l’Ajuntament qui hi acabi invertint i/o que hi hagi un augment de les quotes 
d’abonament.  
Però bé, confiem en la solvència de l’empresa SIGE i de la seva capacitat de gestió i esperem 
que no s’hagi d’arribar a la situació que sigui l’ajuntament qui inverteixi en aquest projecte, 
perquè estem en un pla de sanejament i seria complicat gestionar-ho. En definitiva, però, hi 
votarem a favor perquè suposa una millora com hem dit, però volíem posar de manifest les 
nostres inquietuds.  
El Sr. Jordi Permanyer,  per ERC intervé dient que reconeixem que amb aquest canvi de 
concessionari les inversions i modificacions que es volen fer es millorarà en molt les 
instal.lacions, però considerem que s’ha perdut una bona ocasió en no incloure en la nova 
concessió l’ampliació de la piscina d’estiu. Ja sabem que pels gestors d’aquest tipus 
d’instal.lacions, la piscina d’estiu no és gaire rentable econòmicament, però l’ampliació 
d’aquesta piscina és una demanda ciudadana i una necessitat per Castellar, i això hauria de 
passar per davant de la rendabilitat econòmica. El nostre vot en aquest punt serà l’abstenció. 
Intervè el Sr. Aleix Canalis, PSC explicant pel que fa a la solvènvcia de l’empresa, abans de 
fer l’adjudicació definitiva del concurs, demanarem a l’empresa totes les garanties bancaries 
que permetin demostrar que tenen el finançament bancari corresponent per poder cobrir la 
part de la despesa que no es pot cobrir amb finançament propi. D’altra banda sobre el que 
s’ha dit de la pèrdua d’ocasió per ampliar la piscina d’estiu, dir que fer aquesta ampliació a la 
zona on està ubicada la piscina és fracament díficil, per això hem optat per explotar dues 
piscines d’estiu, que ja tenim a Castellar, la del Casino Raco i la de l’Airesol.-D que està 
incloses dins l’oferta. 
En torn de replica el sr. Jordi Permanyer per ERC incideix en que una opció serà ajuntar el 
complex esportiu Puigverd amb plaça Catalunya utilitzant un tran de carrer. 



 
 
 
 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA, AMB EL SEGÜENT 
RESULTAT: 

Vots a favor:     SETZE   (16) dels regidors del PSC i  CiU  
                    Vots en contra:  CAP       ( 0)    
                    Abstencions   :  CINC      ( 5) dels regidors de l’Altraveu, d’ERC I regidor no  
                                                                adscrit 
 
 5.- PACTE D’ALCALDES: PLA D’ENERGIES SOSTENIBLES (PAE) 
 
ATÈS que la Comissió Europea ha posat en marxa el que ha denominat “Pacte d’Alcaldes”, una 
de les iniciatives més ambicioses com a mecanisme de participació de la ciutadania en la lluita 
contra l’escalfament de la terra. El pacte ha nascut després d’un procés no formal de consultes 
amb moltes ciutats europees. 
ATÈS que el Pla d’Actuació del Mandat de la Diputació de Barcelona (2008-2011) inclou com a 
accions prioritàries les relacionades amb el canvi climàtic, l’energia i la sostenibilitat. En aquest 
context, s’ha elaborat un catàleg amb una sèrie de propostes que representen un primer 
instrument d’ajut que s’ofereix als governs locals. 
ATÈS que el dit Pacte consisteix en el compromís de les ciutats que s’hi adhereixin 
d’aconseguir els objectius comunitaris de reducció de les emissions de CO� mitjançant 
actuacions d’eficiència energètica i relacionades amb les fonts d’energia renovables. 
ATÈS que l’esmentat Pacte entre alcaldes és una iniciativa que vol obtenir resultats i es 
centrarà en projectes concerts i en resultats mesurables i és per això que les ciutats i els 
pobles que s’hi adhereixin han d’adoptar el compromís de reduir les seves emissions de CO 
en més del 20 per cent per a 2020 mitjançant l’elaboració de plans d’acció en favor de les 
fonts d’energies renovables. 
ATÈS que per fer efectiu l’esmentat objectiu la Diputació de Barcelona ha posat en marxa un 
Programa de suports als Ajuntaments per a l’adhesió al Pacte d’Alcaldes. 
ATÈS que el Pla d’Acció per l’Energia Sostenible del municipi de Castellar del Vallès, s’ajusta al 
“Pacte d’Alcaldes/esses” de la UE i segueix la metodologia establerta des de l’Oficina Tècnica 
del Canvi Climàtic i Sostenibilitat. El pla contempla les accions que es portaran a terme en el 
nostre municipi: Castellar del Vallès, com a municipi amb una important motivació en els 
aspectes medi ambientals, està treballant dintre d’una política en la que el respecte pel medi 
ambient i la reducció d’emissió de Gasos d’Efecte Hivernacle (GEH) són prioritàries. Dintre 
d’aquest context, el Pacte d’Alcaldes i el seu Pla d’Acció suposa pel municipi un puntal a 
l’estratègia d’aquesta activitat i la seva adhesió una aporta a la continuïtat de les accions ja 
plantejades fins ara, com l’Auditoria Ambiental de 1999, Ordenança de l’Aigua, estudis 
d’implantació d’energies renovables, nombroses auditories i actuacions per reduir la despesa 
energètica... 
En resum: dintre d’aquest context, i la voluntat de reducció de l’escalfament global, el PAES, 
pretén facilitat el fet d’aconseguir arribar a la reducció del 20% d’emissions de GEH l’any 2020 
a les fonts d’emissió municipal. 
Per la qual cosa l’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
PRIMER.- Aprovar el Protocol amb la Diputació de Barcelona, que té com a finalitat regular les 
condicions de participació d’ambdues parts en el Programa de suport als Ajuntaments per a 
l’adhesió al Pacte d’Alcaldes, que té per objectiu reduir l’emissió total de gasos amb efecte 
hivernacle mitjançant programes d’eficiència energètica, inclosa una mobilitat urbana 
sostenible, i la promoció de fonts d’energies renovables. 
SEGON.- Aprovar el Pla d’Acció per a l’Energia Sostenible (PAES) del municipi de Castellar del 
Vallès, redactat amb col·laboració entre la Universitat Politècnica de Catalunya  (Empresa 



consultora: Estudis luminotècnics), la Diputació de Barcelona i els tècnics de l’Oficina 21 de 
l’Ajuntament de Castellar del Vallès. 
Defensa la proposta el Sr. Aleix Canalis, PSC, dient que en el Ple del mes d’octubre 2008, 
vam aprovar l’adhesió de Castellar al Pacte d’alcaldes impulsat per la Comissió Europea que 
tenia com objectiu la lluita contra l’escalfament de la Terra i el canvi climàtic. En concret en 
l’esmentat Ple ens vam comprometre a treballar per aconseguir que en l’horitzó de l’any 2020 
poguéssim:  
• Reduir en més del 20% les emissions de CO2 
• Incrementar en un 20% l’eficiència energètica 
• Aconseguir que un 20% del subministrament energètic procedeixi de fonts d’energia 
renovable 
Més enllà d’aquests compromisos genèrics i a llarg termini amb el medi ambient, aquell dia 
també ens vam comprometre com a municipi a l’elaboració d’un Pla d’Acció per l’Energia 
Sostenible (PAES) en un termini d’un any. 
Aquest document és el que portem avui a l’aprovació del Ple municipal,  per tal de ratificar el 
compromís de tot el Consistori en la nostra lluita contra el Canvi Climàtic, ha estat elaborat per 
part  de la UPC i ha estat sotmès a dos processos de participació (tal i com és recull també en 
un segon document) : 
- Interna (tècnics municipals) que han definit quins eren els objectius a assolir aquests  
     nivells de reducció d’emissions   
-   Externa (a través del fòrum ambiental de Castellar) 
El document en qüestió,  està estructurat en cinc grans capítols: 
- Introducció 
- Inventari i avaluació de les emissions que generem com a municipi i com ajuntament 
- Diagnosi i estratègia energètica 
- Pla d’acció ( on es recullen diverses propostes d’actuacions a fer prioritzades pel fòrum 
ambiental) entre les quals també trobem “Inclusió de sistemes de captació fotovoltaica a les 
cobertes de dependències municipals”  
- Pla de seguiment 
En definitiva, el document que avui aprovem, és el full de ruta que ens ha de permetre assolir, 
d’ara al 2020,  els objectius anteriorment expressats. 
Tanmateix, però, el document  no s’ha d’interpretar com un document tancat ni inflexible. 
De ben segur que en els propers anys, el Pla d’accions que avui aprovem, es pot veurà 
modificat per la inevitable evolució tecnològica que  permetrà assolir nivells  d’estalvi i 
eficiència energètica inimaginables amb els coneixements tecnològics actuals. 
Haurem d’estar atents, doncs,  a com evoluciona el sector per poder adaptar les nostres 
accions durant els propers anys. 
S’obre un torn d’intervencions amb LA Sra. Montse Gatell, per CiU, manifestant-se a favor 
d’aquest pla, és un full de ruta, però malgrat la bona predisposició per la manca de diners és 
quedarà, de moment escrit, i més endavant ja es veuran les accions que es prenguin. 
El Sr. Xavi Arderius,  per l’Altraveu, diu  que aquest comentari que dieu que es poden fer 
aportacions posteriors a l'aprovació, si no ho tenim mal entès, el document que ara s'aprova 
pot rebre finançament especial del Banc Europeu d'Inversions (BEI), les aportacions que es 
puguin fer posteriors a l'aprovació en el ple segurament que no podran tenir aquest 
finançament, per tant és una llàstima que s'hagi deixat passar aquesta possibilitat. 
Ja tenim aquí el Pla d'Acció per l'Energia Sostenible del municipi de Castellar del Vallès. 
L’Altraveu ha preguntat algunes vegades en aquest ple per l’elaboració i l’estat del document, i 
ara el rebem per a la seva aprovació. Lamentem no haver sabut trobar l’espai i el temps que 
creiem que se’ns hauria d’haver donat a tots els grups municipals i ciutadans de Castellar per 
poder-hi participar i conèixer més a fons el document. 
Nosaltres no entenem un procés de participació ciutadana tal i com s’ha fet en aquest cas. 
Quan vam rebre la convocatòria pel 40è Fòrum Ambiental no sabíem si es tractava d’una 
conferència o un procés participatiu ampli. Al final sembla que la participació ciutadana ha 
quedat com un pur tràmit que contempla aquest pla. Creiem que en aquest cas, explicar el 
procés a tothom i fer-nos partícips del tema hauria donat més força al propi pla, i per tant 



generar més possibilitats d’èxit als objectius a assolir. Però ja sabem que el fort d'aquest 
govern no és la participació ciutadana, i més aviat s’ho prenen com un peatge que han de 
pagar. En aquest camp encara arrosseguen vells costums que en absolut són el millor exemple 
de participació ciutadana.  
Deixant l’elaboració del pla, cal esmentar que alguns dels propòsits que avui es porten a 
votació estan relacionats amb mocions que ha presentat l'Altraveu en el ple i que han estat 
aprovades per unanimitat. Mocions per millorar el transport públic, per l'elaboració d'un pla 
director de la bicicleta i per la reducció de bosses de plàstic. Mesos desprès d’aquestes 
aprovacions, cal dir que no hem aconseguit gaire cosa, alguna millora en transport públic que 
no reflecteix les mocions aprovades, gairebé res del pla director de la bicicleta i poca cosa en 
la reducció de les bosses de plàstic. Confiem que el PAES serveixi per que almenys es duguin a 
terme els compromisos que s’acorden en el ple. 
En el PAES es fa esment del consum energètic per habitant, en aquest sentit l'estudi afirma, 
que Castellar té un índex molt elevat respecte el total de Catalunya degut sobretot al sector 
industrial. Així doncs aquest estudi ens dóna encara més arguments que justifiquen l'error que 
suposa el futur polígon industrial de Can Bages que tots vostès han decidit tirar endavant. 
Amb el PAES, avui prenem un compromís important per no malmetre més el nostre medi 
ambient. No és un document banal, ni és un tràmit qualsevol, és un compromís ferm que 
només podrem assolir si tots en participem activament. Perquè això sigui possible l’hem de 
transmetre i explicar amb claredat, difondre’l i fer-lo accessible, tal com ho contempla el propi 
pla, i sobretot complir-lo.  
Els propòsits que es recullen en el pla els valorem positivament, tot i que com ja hem dit 
lamentem l'oportunitat que s'ha perdut de poder fer un procés participatiu de veritat. Així 
doncs optem per donar més importància als objectius ambientals que persegueix el pla i per 
això el nostre vot serà favorable. 
Per ERC intervé el Sr. Jordi Permanyer, trobem molt positius els acords del Pacte d’Alcaldes i 
que un d’aquests acords es tradueixi en la elaboració d’aquest Pla d’Energies Sostenibles (PAE) 
que es presenta avui a aprovació i per tant hi votarem a favor. Volem però, fer un retret a la 
participació ciutadana que s’ha fet, que al nostre parer ha estat del tot insuficient. S’ha fet una 
reunió de l’empresa que ha elaborat aquest pla amb tècnics de l’Ajuntament i la participació 
ciutadana s’ha reduït a una sessió del Fòrum Ambiental amb la participació de 30 persones, de 
les quals més de la meitat eren regidors i regidores, treballadors de l’ajuntament i membres 
de la Diputació i de la empresa consultora, disposant només de 20 minuts per debatre i 
prioritzar les accions sense conèixer prèviament el document. 
Proposem que es marqui un calendari d’actuacions i que es doti econòmicament. També 
proposem que la implantació, el seguiment i la valoració d’aquest Pla d’Energies Sostenibles es 
faci al Fòrum Ambiental i que s’obri més la participació per altres vies a la ciutadania. 
En torn de replica en Sr Aleix Canalis,  PSC, explica que per dur a terme les accions que 
preveu aquest pla tenim deu anys per aplicar-les, comparteixo la preocupació del grup de CiU 
per la manca de finançament, però també és cert que el Banc Europeu d’Inversions no és la 
única via que tenim per poder finançar part de les accions que estan duent a terme. Des de 
l’equip de govern hem fet una aposta important per les mesures d’estalvi energètic en els 
darrers anys.  
Òbviament és un full de ruta, és un full de ruta factible, s`han fet els dos processos 
participatius que eren preceptius, hem cregut que la participació interna per part dels tècnics 
municipals era la que havia de fixar el terreny de joc i el marc de treball per part del fòrum 
ambiental per tal de poder treballar-hi i marcar aquest terreny de joc de poder proposar 
accions factible  i realistes, i a partir d’aquí s’ha intentat obrir al màxim la participació 
ciutadana, amb les eines que teníem en un període tant reduït de temps, 1 any, així doncs 
hem fet el procés participatiu que creiem oportú i òbviament és el que s’ha estat utilitzant en 
aquest Consistori. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
 
 



 6.- PROCEDIMENT OBERT PER A LA CONCESSIÓ D’ESPAIS PER DOMINI  
               PÚBLIC PER A INSTAL·LACIONS DE PLAQUES FOTOVOLTÀIQUES 
 
ATES la normativa vigent en matèria d’obres i contractació Administrativa, en especial, la llei 
30/2007, de Contractes del Sector Públic; les lleis 7/1985, de 2 d’abril, Llei de Bases de Règim 
Local, i 8/1987, de 15 d’abril, de Règim Local de Catalunya; i el Reglament de contractes de 
les Administracions Públiques, aprovat per Reial Decret, 1098/2001, de 12 d’octubre, així com 
els plecs de clàusules administratives generals, aprovats per la Corporació, aquests darrers en 
allò que no s’oposin a la LCSP. 
Vista la conveniència de contractar el servei que té per objecte la concessió de domini públic 
sobre edificis municipals per a la construcció de plantes de plantes de producció d’energia 
elèctrica fotovoltaica.. 
Vist l’informe tècnic  
Vistos els plecs de clàusules economico-administratives i prescripcions tècniques particulars 
que han de regir en aquesta contractació la contractació, i  que han estat conformats per la 
secretaria municipal 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
PRIMER.- Aprovar la convocatòria de procediment obert per a la selecció de contractista per 
la concessió de domini públic sobre edificis municipals per a la construcció de plantes de 
plantes de producció d’energia elèctrica fotovoltaica. r 
SEGON.- Aprovar els plecs de clàusules administratives i tècniques  particulars que han de 
regir en aquesta licitació, tot declarant la seva tramitació ordinària.  
TERCER.- Publicar l’edicte de la convocatòria al BOP  
Defensa la proposta el Sr. Aleix Canalis, PSC dient que l’Ajuntament de Castellar del Vallès 
ha estat tradicionalment un Ajuntament compromès amb el medi ambient. En l’àmbit dels 
consums energètics, en els  darrers anys, s’han realitzat importants esforços  per tal de reduir-los 
a nivell municipal i vetllar per un ús eficient de l’energia.  Sense anar més lluny, aquest any s’ha 
realitzat (a través dels Fons Estatals d’Inversió Local) la inversió en estalvi energètic més 
important de la història de Castellar. Concretament s’han invertit més de mig milió d’Euros en 
diversos projectes de foment de l’estalvi energètic i millora de l’eficiència, tant en dependències 
municipals com en l’enllumenat públic.  
Així mateix, i a tall d’exemple,  l’any passat es van substituir totes les làmpades dels semàfors de 
Castellar per d’altres amb tecnologia LED, que han premés reduir el consum, i conseqüentment la 
factura energètica en un 80%.    
Aquestes polítiques de foment de l’estalvi i de millora de l’eficiència energètica, de ben segur 
que tindran continuïtat durant els propers anys, però ara ha arribat el moment de fer un pas 
més i d’impulsar la generació energètica a gran escala al nostre municipi. De les tres potes 
que marca el Pacte d’Alcaldes en la lluita contra el Canvi Climàtic, i el PAES que acabem 
d’aprovar, la que teníem fins al dia d’avui menys desenvolupada com a municipi, era la de 
garantir que d’ara al 2020 el 20% dels consums energètics del municipi procedissin de fonts 
d’energia renovable. Per tal de posar fil a l’agulla  en aquest sentit, avui portem al Ple l’aprovació 
dels plecs de condicions administratives (que tenen com a model base el plec que ha 
desenvolupat la DIBA), tècniques i la memòria justificativa per a l’adjudicació de la concessió de 
cobertes d’instal·lacions municipals per la ubicació de Plaques fotovoltaiques. Aquesta és una de 
les accions que ja contempla el PAES. 
En concret es proposa llogar (mitjançant la concessió de domini públic) les cobertes dels següents 
equipaments municipals per un termini de 25 anys (a canvi un cànon fix en concepte de lloguer i 
un cànon variable en funció de la producció d’energia). 
 
BLOC           Edifici Superfície 

susceptible 
d’ocupació 

1                 Espai Tolrà 5.400 
2                 Regidoria Via Pública 850 



3                 Centre de Serveis 360 
4                 Bombers 540 
5                 Pavelló Dani Pedrosa 1.000 
6                 Pistes Atletisme 2.000 
7                 Pavelló Puigvert 900 
8                 Dipòsits aigua canyelles 1.250 
9                 Dipòsits aigua Sot d’en Goleres 590 
                   TOTAL 12.890 
 
La superfície total a concessionar és de 12.890 m2 i s’estima que quan entrin en funcionament 
totes les plaques, l’energia generada cobrirà més d’un 20% del total de l’energia consumida pels 
equipaments municipals anualment, o el què es equivalent al consum mitjà d’unes 250 llars 
castellarenques en un any. 
Amb aquesta iniciativa reforcem el compromís d’aquest Consistori pel medi ambient i per l’ús de 
les energies renovables, com única opció viable, per garantir la sostenibilitat del subministrament 
energètic de cara al futur. 
En torn d’intervencions per CiU la Sra. Gemma Perich diu que tornem a parlar de llogar  els 
sostres municipals per fotovoltaiques, i comentar que es un projecte en el que hi estem d’acord 
tot i que com que no s’ha fet mai no hi tenim experiència. Però desitgem que aquests projecte 
tingui més bona sort que al seu començament, ja que ara fa un any ja es va preveure la seva 
adjudicació i no va prosperar, i desconeixem perquè ha estat un any en el calaix i ara de cop i 
volta es torna a presentar.  
En tot cas el nostre dubte és si 25 anys, tot i que es veritat que s’ha de rendibilitzar i amortitzar 
la instal·lació, ens sembla que de cara a noves tecnologies correm cert risc, però és un projecte 
que també hi volem apostar i per això el nostre vot serà a favor. 
Per part de l’Altraveu el Sr. Xavi Arderius  intervé dient que en aquesta legislatura s’han fet 
propostes sobre energia solar més interessades en sortir com a portada als mitjans de 
comunicació que en impulsar un ús racional i útil de la mateixa. Sovint les propostes que s’han 
fet han estat desfasades i realitzades amb poc coneixement de l’estat de la situació en un 
camp on també cal dir-ho la situació ha estat molt canviant en els darrers anys. L'Altraveu 
hem pres interès en aquest tema que forma part del nostre ideari. L'objectiu sempre ha estat 
el d'aconseguir assegurar que la proposta anés endavant en les millors condicions possibles. 
Després de tot considerem que el document que s'acaba presentant és més complet i elaborat 
que el redactat inicialment, recull aspectes importants i preveu aspectes tècnics i teòrics que 
inicialment s'obviaven. La precipitació ens podria haver portat al fracàs o simplement a no fer 
les coses ben fetes.  
No obstant, considerem que el consistori municipal hauria d’estar més alerta a iniciatives 
conjuntes que es porten a terme des d’altres administracions, aprofitant la feina feta que 
permet crear sinèrgies transversals de treball per millorar la competència de les propostes. És 
l'exemple del que està duent a terme l’Institut Català de Finances licitant la cessió de cobertes 
en centres educatius per l'aprofitament energètic mitjançant instal·lacions solars 
fotovoltaiques. En principi està previst que l’Institut Català de Finances faci diverses 
convocatòries amb aquest format i creiem que Castellar podria fer els contactes per tal que els 
emplaçaments del poble hi fossin inclosos.  
Agraïm el diàleg que s' ha establert amb L'Altraveu que creiem modestament que ha servit per 
millorar substancialment la proposta que avui es porta a votació i on el nostre vot serà 
favorable. 
Per ERC el Sr. Oriol Papell  diu que aquesta proposta ja va ser presentada pel nostre grup ja 
fa més d’un any retirant-se per ampliar la documentació, i alhora recordar que la nostra 
proposta també preveia instal·lar plaques solars al sostre de l’IES.  
Finalment avui arriba a ple aquesta proposta i des d’ERC la considerem molt positiva i creiem 
que és un gran avanç per Castellar, ja que el fet d’apostar per les energies renovables i 
sobretot aquesta que és gairebé il·limitada. L’administració és qui ha de donar exemple alhora 
de potenciar les energies netes i l’estalvi energètic de cara als ciutadans. Es un petit canvi dels 
molts que han d’arribar per fer les ciutats més netes i amables per ciutadans. 



En torn de replica el Sr. Aleix Canalis,  PSC, intervé dient  que a instàncies dels grups 
municipals es va acordar la retirada de la proposta de les plaques del Ple, que durant l’any que 
ha passat s’hi ha estat treballant, i també la Diputació de Barcelona va treballar en un línia de 
poder treure un plec unitari per tots els municipis de la Diputació que s’hi poguessin adherir, 
axó ens ha fet retardar tot el procés però de tota manera criem que ha valgut la pena a fi i 
efecte de poder-hi  incorporar els criteris fitxats per la Diputació de Barcelona. D’altra banda 
comparteixo l’apreciació que ha fet la regidor Perich de que 25 anys en són molts, però també 
cal tenir en compte que els períodes d’amortització d’aquests tipus de tecnologies són llargs 
depenen de la tecnològica pot anar dels 11 als 15 o 16 anys i per tant hem de garantir que les 
empreses que potencialment puguin invertir en aquestes instal·lacions puguin recuperar la 
inversió. Com ja he dit òbviament les tecnologies variaran i estem segurs també que les 
empreses a fi i efectes de poder rendibilitzar encara més les seves inversions introduiran 
millores tecnològiques per tal de poder fer aquestes plaques més eficients. 
Per últim destacar que som conscients estem al corrent que d’Institut Català de Finances està 
fent un projecte relacionat amb implantació de plaques fotovoltaiques en escoles, l’Ajuntament 
des de fa dos any que ja té un projecte per implantar plaques a la teulada del CEIP Joan 
Blanquer, però els  Serveis Territorials d’Educació que són propietaris de la instal·lació no van 
considerar oportú donar-nos l’autorització per fer-ho. De tona manera estem oberts a buscar 
altres projectes de cara un futur un cop s’hagin adjudicat aquests espais, i com no podrien ser 
perfecte les escoles. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
          7.- PROPOSTA SOBRE LES FAMÍLIES MONOPARENTALS 
 
Les polítiques familiars són un element fonamental en les polítiques públiques, en tant que es 
dota d’instruments col·lectius a les ciutadanes i ciutadans per tal de millorar la qualitat de 
vida. La Llei 18/2003 de 4 de juliol, de suport a les famílies, recull aquesta necessitat de 
forçament de la família com a estructura bàsica. 
D’altra banda, a la nostra societat no hi ha un sol model de família. La diversitat de tipologies 
familiars és una realitat evident que s’ha de tenir en compte a l’hora de desenvolupar les 
polítiques públiques de suport. En aquest sentit, el Govern de la Generalitat de Catalunya ha 
impulsat un decret de desenvolupament de la Llei de suport a les famílies en la que es crea un 
títol específic per a les famílies monoparentals que equipara els drets amb les famílies 
nombroses. 
A partir del que la Llei 18/2003 estableix, de forma àmplia, com a família monoparental “una 
família amb infants menors que hi conviuen i que depenen econòmicament d’una sola 
persona”, el decret defineix de forma molt més concreta les diferents formes de convivència 
monoparental. 
La creació d’aquest títol és una iniciativa pionera a Europa i equipara els drets de famílies 
monoparentals i nombroses. 
Creiem que també cal la implicació municipal en aquest reconeixement així com seguir 
treballant per tal de que les famílies nombroses tinguin accés a més avantatges dels que ja 
tenen reconegudes. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
Equiparar a les famílies monoparentals amb les famílies nombroses amb drets, avantatges 
socials, subvencions, ajuts econòmics, bonificacions fiscals, etc, que depenguin de 
l’Ajuntament de Castellar del Vallès. 
El Sr. Jordi Permanyer, per ERC, en fa lectura. 
S’obra un torn d’intervencions. Pel PSC el Sr. Oscar Lomas,  diu que des de l’equip de govern 
es donarà suport a aquesta proposta, de fet ja des de la regidoria de Benestar Socials es te en 
compte aquest fet, i com que és una línia en la que ja s’hi està treballant, proposaríem que 
aquesta Comissió treballés en el reglament marc que hauria d’acollir totes aquestes possibles 
subvencions, bonificacions o ajuts per les famílies monoparentals. 



Per part de l’Altraveu la Sra. Elisenda Alamany intervé tot dient que des de l’Assemblea de 
l’Altraveu no creiem que el nombre de la unitat familiar sigui indicatiu de cap cosa, mai hem 
cregut en el fals mite de la família nombrosa i per analogia el nostre posicionament és el 
mateix de que les famílies monoparentals. Tant en un sentit com en l’altre creiem que les 
subvencions a les famílies haurien de venir tipificades pel nivell de renda, que és molt més 
indicatiu de la situació familiar que no pas el membres que la componen; així ho hem 
expressat perquè quedés contemplat també de cara a les ordenances tot i que no hem trobat 
la possibilitat d’establir cap acord al respecte i com que el nostre criteri al voltant de les 
subvencions a les famílies es diferent del que planteja el grup d’ERC votarem en contra. Per 
altra banda intentar equiparar les subvencions de les famílies nombroses a les monoparentals 
diu ben poc, i actualment hi ha més avantatges amb el carnet del Super 3 que no pas en la 
línia que obra les Administracions del país i de l’Estat. 
En torn de replica el Sr. Jordi Permanyer  intervé per dir que sempre es té en compte el 
nivell de renda i això s’ha de reflectir en el reglament que es treballarà, pel sol fet de ser 
família monoparental o família nombrosa, no vol dir que tinguin accés directe a una sèrie 
d’ajuts de subvencions, sempre es té en compte el nivell de renda. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA, AMB EL SEGÜENT 
RESULTAT: 

Vots a favor:     TRETZE  (13) dels regidors del PSC, ERC i regidor no adscrit 
                    Vots en contra:  DOS      ( 2)  dels regidors de l’Altraveu   
                    Abstencions   :  SIS        ( 6) dels regidors de CiU 
       
 8.- PROPOSTA PER L’ELIMINACIÓ DE LA VIOLÈNCIA CONTRA LES DONES 
 
Cada 25 de novembre les diferents instàncies públiques s’adhereixen a la commemoració del 
Dia Internacional contra la Violència envers les Dones. Per la seva banda, la societat està 
prenent diàriament una major consciència i sensibilitat davant aquest tipus de violència i es fa 
més evident la necessitat de donar una resposta integral i global a aquesta problemàtica. 
Malauradament, continuem constatant  amb impotència  el nombre creixent de dones que 
pateixen violència masclista, una violència estructural que està lluny de desaparèixer i que es 
fonamenta en el patriarcat com a sistema estructurador de les relacions desiguals entre homes 
i dones i suposa una coerció de la llibertat i autonomia individuals. 
Les administracions i entitats han realitzat grans esforços per oferir seguretat i recursos a les 
dones i, de fet, s’han assolit grans èxits, com fou l’aprovació, a l’abril del 2008, de la Llei del 
dret de les dones a eradicar la violència masclista, que aporta noves eines per a les dones que 
pateixen violència, així com per a les dones que l’han patit apostant per la reparació dels seus  
projectes de vida mitjançant la Xarxa d’atenció i recuperació integral. 
No podem obviar que els municipis  juguem un paper molt important en el bon funcionament 
d’aquesta llei, atès que és el consistori la instància que ofereix proximitat a les seves 
ciutadanes, cosa que comporta la responsabilitat de conèixer i donar resposta a les seves 
necessitats. Per això, és fonamental que el consistori continuï donant impuls a tots els esforços  
realitzats, que s’impliqui fermament en la lluita contra la violència masclista i que incideixi en 
la consciència social per tal que ningú faci bandera dels masclisme. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
PRIMER.- Reiterar el nostre compromís de seguir treballant des dels diversos àmbits 
municipals el tractament de la violència masclista. L’elaboració d’un protocol  per a una 
intervenció coordinada contra la violència masclista amb tots els actors municipals necessaris. 
Creació de programes de sensibilització i formació que contribueixin a l’eliminació de la 
tolerància envers les violències contra les dones i fomentin l’assumpció de tots els paràmetres 
de la cultura de la pau. Elaboració de memòries  i reculls de dades sobre la violència masclista 
al municipi per poder planificar estratègies que tinguin un impacte real sobre la realitat. 
Difusió dels valors  d’igualtat, de tolerància i de respecte a la diferència entre tots els 
ciutadans i ciutadanes. 



SEGON.- Demanar a la Generalitat de Catalunya que garanteixin i augmentin, segons les 
necessitats existents, els recursos necessaris per a l’atenció, assistència, protecció, 
recuperació  i la reparació integral de les víctimes de violència contra les dones. Que apliquin i 
prioritzin polítiques integrals encaminades a la prevenció, la detecció, l’atenció i l’eradicació de 
la violència contra les dones en la posada en marxa de la Xarxa d’atenció i recuperació 
integral. Que es garanteixi una coordinació eficaç dels circuits dels serveis assistencials 
existents per aconseguir un tractament integral de totes i cadascuna de les víctimes. Que es 
creïn canals de comunicació i actuació conjunta entre les institucions i els moviments de dones 
dels Països Catalans perquè juntes reclamem amb més força la fi de la violència masclista. 
TERCER.- Demanar al Govern de l’Estat la dotació pressupostària per al total i ràpid 
desenvolupament de la Llei del dret de les dones a eradicar la violència masclista (aprovada 
pel Parlament el 16 d’abril de 2008), reformes legals urgents per millorar l’eficàcia de la Llei 
orgànica de mesures de protecció integral contra la violència de gènere amb l’objectiu de 
millorar l’eficàcia de la lluita contra la violència masclista. 
QUART.- Transmetre  aquests acords als grups parlamentaris del Parlament de Catalunya, 
del Congrés dels Diputats, a l’Institut Català de les Dones, a la Plataforma Unitària contra les 
Violències de Gènere i les entitats de dones municipals i comarcals. 
Presenta la proposta el regidor d’ERC Sr. Oriol Papell fent-ne lectura. 
S’obra un torn d’intervencions amb la Sra. Mercè Gimenez pel PSC, que diu que tal i   com 
ha explicat el regidor d’ERC, i malauradament encara existeix violència de gènere en la nostra 
societat i això inclou Castellar del Vallès. És clar que cada administració ha d’assumir les seves 
competències tant a nivell de recursos humans com econòmics i això implica que des de 
l’administració més propera com és un Ajuntament ha d’assistir a les víctimes d’agressions i ha 
de tenir els recursos necessaris per fer-ho. El compromís d’aquest equip de govern és ferm per 
l’eradicació de la violència de gènere i aquest es tradueix en: En una atenció a la víctima i als 
fills de la víctima en el recurs municipal de Psicodona i Psicoinfancia; alhora de assessoria 
jurídica.   
Tal i com es va informar en el consell Sociosanitari del dia 30/09 s’han tractat 29 dones durant 
el 2008 i 14 menors representant 185 visites psicològiques i 115 visites de consell jurídic. La 
comissió de violència de gènere fa molts anys que treballa i va ser reconeguda com una 
innovació en molts municipis de Catalunya. Està constituïda per tots els agents socials que 
atenen a la dona coordinadament a Castellar del Vallès: professionals sanitaris, mossos 
d’esquadra, policia local i tècnics de SS. Ara s’ha iniciat el procés d’actualització del Protocol 
d’Atenció del 2005.  Promouen cursos de formació pels professionals que atenen a les dones 
de violència de gènere. A més a més també treballen en la sensibilització de la ciutadania. 
S’oferten activitats en la guia didàctica per primària i secundària, escola de d’adults, persones 
amb discapacitat, joves atesos en altres recursos municipals. 
No voldria acabar sense informar-vos que aquest any dins el programa d’actes del 25 de 
novembre es presentarà la guia d’actuació davant la violència de gènere. Es tracta d’una guia 
realitzada amb la col·laboració de la comissió de violència amb l’objectiu no tan sols de donar 
eines a la dona maltractada a reconèixer la seva situació com a víctima i alhora mostrar-li els 
recursos que té a l’abast per tal d’aturar aquesta situació sinó que informar a tots els 
professionals que poden atendre-les a assessorar-les correctament.  
Per tot el que exposo, és evident que el grup del PSC de Castellar del Vallès votarà a favor de 
la proposta de resolució presentada per ERC. 
Per CiU intervé la Sra. Montse Gatell, manifestant-se a favor de la proposta, aquest 
Ajuntament així com la majoria d’Ajuntaments de Catalunya se suma  cada any al manifest 
que commemora el dia internacional contra la violència de gènere i es fan a l’entorn d’aquesta 
efemèride algunes o diverses activitats. La regidora ho ha explicat molt bé, però l’Ajuntament 
ja compte, des de fa molt temps, amb tots aquests recursos que a mesura que passa el temps 
es van augmentant,millorant  i consolidant. Compta també amb un pla d’igualtat local, amb un 
protocol d’actuació, s’ha format i es segueix formant a personal municipal, policies, mossos, 
tècnics diversos.. i aquest Ajuntament també ha destinat recursos, com els acord que s’han 
establert amb l’Institut Català de les Dones per tal e seguir treballant d’un manera més regular 



i amb més recursos i fermesa, una tasca per la que encoratgem a la regidora Sra. Mercè 
Giménez. 
Val a dir que aquesta lluita, a Castellar, no ens és desconeguda ja que és un problema greu 
que malauradament també es dona en el nostre municipi. ERC ens proposa una moció en la 
que tot i que hi estem d’acord, però creiem que s’hagués pogut ser agosarat, i en un tema 
com aquest adequar la proposta, que es molt genèrica, a la realitat del nostre municipi.  
Ens està apartant una mica més aquesta moció genèrica, tot i que entenem el sentit i la bona 
voluntat dels companys d’Esquerra Republicana que han volgut donar la seva proposta, sobre 
tot tenint en compte que es ERC qui governa el departament d’Acció Social i Ciutadania de la 
Generalitat i per tant la Secretaria General de Polítiques Familiars i per tant també l’Institut 
Català de les Dones, i tots aquest ens no hi destinen gaires recursos. Aquests departament 
estan plens de bones intencions i buits de recursos econòmics. 
Sap greu dir-ho però que pateixen torturades i morin dones pel sol fet de ser dones i prou, 
encara no és ni una prioritat pels que governen ni per la majoria dels governats. Tindreu el 
nostre suport però us animem a continuar aquesta lluita en el si del vostre partit i elevar-ho 
allà on governeu. 
En torn de replica el Sr. Oriol Papell  intervé dient que ja es sabut que a Castellar fa anys 
que es treballa en aquest sentit, simplement la nostra proposta es de refermar el compromís i 
intentar millorar-ho. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
 9.- MOCIÓ EN DEFENSA DE LA CONSULTA POPULAR SOBRE LA INDEPEDÈNCIA  
                DEL POBLE CATALÀ. 
 
Es viuen temps difícils en el nostre país, en tots els àmbits i sentits, i el poble de Castellar del 
Vallès tampoc no se n’escapa. En un moment com el present, té una importància fonamental 
la unitat del poble de Catalunya en la defensa dels seus drets nacionals i democràtics.  
Unint els esforços de vàries entitats castellarenques i amb el suport explícit de molts 
ciutadans, s’ha creat en el nostre poble, Castellar del Vallès, l’entitat Castellar decideix 
(d’niciativa privada i sense ànim de lucre), amb la voluntat d’organitzar i plantejar una 
consulta popular sobre la independència de Catalunya el 13 de desembre de 2009. 
Creiem arribada l'hora d'implicar la ciutadania castellerenca en el compromís actiu i a la 
participació en la definició del futur que més li convé al nostre pais.  
Juntament amb molts altres pobles catalans, es percep en la societat civil una oportunitat que 
podríem dir única. És l’hora de implicar-se i de demostrar que estimen el nostre país des de 
Castellar del Vallès. El dret a decidir, doncs, és un element bàsic i irrenunciable que, en 
democràcia, ningú no pot negar als catalans i catalanes, per tant als castellerencs.   
Els grup d’Esquerra Republicana de Catalunya, Convergència i Unió i Altraveu proposen a 
l’Ajuntament Ple l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Defensar el dret de la ciutadania castellerenca a decidir lliurement el seu futur 
sense traves ni limitacions de cap mena a través de les consultes populars.  
SEGON.- Respectar i donar suport, sempre dins de la legalitat, a la consulta popular sobre la 
independència de Catalunya en el poble de Castellar del Vallès el dia 13 de desembre de 2009 
organitzada per l’ entitat Castellar decideix, com un saludable exercici de democràcia i obert a 
la participació de la ciutadania. 
A petició de l’Associació Castellar Decideix s’ha demanat poder intervenir en aquest ple i és el 
SR. Pere Roca, que diu que des de Castellar Decideix i com a portaveu de l’entitat hem 
presentat aquesta moció i en fa una lectura. 
S’obra un torn d’intervencions, per CiU la Sra. Mercè Carbonés, diu des del nostre grup 
municipal de Convergència i Unió donem el nostre suport a la moció que es presenta avui en 
aquest ple, per diferents motius, però en destaquem 3 prou importants: 
L’entitat “Castellar decideix” ha nascut de la nostre ciutadania, amb membres i representants 
de la societat Castellarenca, amb molta il·lusió i determinació, avui han defensat ells la moció, 
i això ja es un gran avanç. 



Tenim davant una oportunitat històrica, s’ha fomentat la participació i la iniciativa ciutadana, el 
poble català, el poble de Castellar del Vallès podrà expressar la seva opinió i decidir el seu 
futur sobre la independència de Catalunya. Més enllà del si o del no. Es propi de la normalitat 
democràtica poder dur a terme aquesta consulta.El nostre vot és favorable. 
Intervé la Sra. Elisenda Alemany pel grup de l’Altraveu, exposa que una consulta popular 
sobre l’autodeterminació de Catalunya encara que es faci a nivell municipal es molt més que 
un acte simbòlic. Estem d’acord en que qualsevol poble té dret a decidir el seu futur com a 
poble, i per això votarem a favor de la moció. Creiem que s’ha demostrat que quan la gent 
creu en quelcom es mobilitza sense necessitat que els partits hagin d’empènyer-les. El nostre 
paper institucional però, seguin recordant que ha de garantir iniciatives participatives com 
aquesta. 
Intervé per ERC el Sr. Oriol Papell  dient que el partit d’ERC és un partit independentista i 
com a tal defensa el dret de l’autodeterminació, el dret democràtic d’opinar de decidir. 
Simplement aquesta entitat vol que la ciutadania es pronuncií, vol denunciar fent una consulta 
privada la poca democràcia de l’estat espanyol que prohibeix una consulta sobre la 
independència. Avui aquesta entitat vol que els representants de la ciutadania ens pronunciem 
i donem suport a la iniciativa. Preguntar a la gent que vol és l’expressió per naturalesa de la 
democràcia i no hauria de fer por a ningú. 
El precedent d’Arenys de Munt és evident, aquell fet va iniciar l’onada de consultes que es 
faran a tot el país. La resposta violenta i fora de lloc de l’estat espanyol va fer créixer com 
l’escuma la resposta de la gent votant en massa, per un cantó demòcrates votant i per l’altra 
feixistes de ma alçada. El proper dia 13 de desembre potser una data assenyalada per 
Castellar, potser una data història en que el poble voti lliurament per decidir, el resultat en el 
fons és el de menys, allò que importa es que la gent faci us d’aquest dret i manifesti que vol. 
Veure tanta gent diferent unides per aquest dret a decidir fa goig, gent voluntària que sense 
esperar res a canvi lluiten per una causa noble, això ens fa millors com a societat. Tots hem 
d’aprendre d’aquest esperit de participació i voluntat de canviar i de consens. Des d’Esquerra i 
suposo que des de la resta de regidors us desitgem molta sort i us animem a continuar amb 
aquesta tasca enorme de conscienciar i canviar les coses per fer aquesta societat molt millor. 
El Sr. Alcalde pren la paraula per dir que com ja hem comentat a títol personal amb algun 
dels membres de Castellar Decideix, entitat organitzadora d’aquesta consulta, l’equip de 
govern municipal no s’oposarà a aquesta iniciativa, el  nostre vot serà el de l’abstenció, i ho 
serà per diferents motius. 
Primera i més poderosa raó: aquesta no és una competència de l’administració local. Els 
Ajuntaments no podem convocar consultes sobiranistes, ni tampoc podem cedir espais ni 
facilitar la logística necessària per tal dur a terme aquesta convocatòria. No és que ho diem 
nosaltres, ho diu el Jutjat Contenciós Administratiu número 14 de Barcelona, en un auto emès 
el 3 de setembre d’enguany.  
Segona i no menys important: l’opció política que representa l’equip de govern no és 
independentista ni considera oportú ni necessari la convocatòria d’un referèndum. La nostra 
opció política és federalista i la independència de Catalunya no és una qüestió que estigui en la 
nostra agenda política ni en la dels nostres electors. Sincerament, preferim maldar esforços en 
moltes altres qüestions, com vostès entendran, sobre les que tenim competències i podem 
incidir. Això no vol dir que no respectem l’opció que ha pres una entitat del poble a tirar 
endavant amb aquesta consulta. Si ho volen fer, doncs endavant, no posarem cap obstacle i el 
terreny de joc, com bé saben, és el que ens ve delimitat per les instàncies judicials, però 
també els hi demanaria respecte, ja que com equip de govern no ens sumarem a la iniciativa, 
si bé aquesta moció serà aprovada pel ple municipal.    
Abans d’acabar amb la intervenció, em permeto fer una recomanació a dues de les formacions 
polítiques que formen part del consistori i donen suport a la consulta: Convergència i Unió i 
Esquerra Republicana de Catalunya, si us plau, siguin coherents, facin que els seus grups 
parlamentaris presentin aquesta proposta. La votin al lloc que toca, que és el Parlament de 
Catalunya, i tirin endavant un referèndum, si consideren oportú. Però el que no s’hi val és 
traslladar aquesta qüestió als plens del consistori i fer mutis i a la gàbia als plens del 
parlament. 



 
Siguin coherents, si us plau.  
Per part del grup de CiU la Sra. Montse Gatell, intervé dient que recullen la recomanació que 
s’ha fet i justament ara està en debat parlamentari la Llei de les consultes populars, per tant 
quan això tingui una resolució, segurament ja hi haurà les iniciatives no només legislatives 
sinó d’acció també les grups parlamentaris que siguin pertinents. 
Torna a intervenir el Sr. Oriol Papell¸per ERC per puntualitzar que la consulta que vol fer la 
entitat no es per dir si a la independència, sinó que és per poder decidir si si o no. Per tant 
sabem que el Grup Socialista no es independentista, però entenc que com a demòcrates 
haurien d’estar-hi a favor. 
I segon precisament el grup d’Esquerra ha presentat ja alguna vegada al Parlament i s’ha 
votat a favor del dret de l’autodeterminació, votat també per CiU, però una consulta com bé 
sap l’Alcalde no està permesa per part de l’estat espanyol, per tant cal mirar primer l’estat 
espanyol i la seva democràcia de fireta i no doncs el que fan els altres grups. 
Contesta el Sr. Alcalde que en aquest país s’han fet  consultes i referèndums, sense anar més 
lluny un referèndum sobre l’estatut de Catalunya, però un referèndum d’aquestes 
característiques en una Administració Local, nosaltres entenem que no és el lloc que toca. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA, AMB EL SEGÜENT 
RESULTAT: 

Vots a favor:    ONZE     (11) dels regidors de CiU, ERC, Altraveu i regidor no  
                                           adscrit 

                    Vots en contra: CAP       ( 0)    
                    Abstencions   :  DEU       (10) dels regidors del PSC 
 
 
I no havent-hi cap cas més assumptes a tractar, essent dos quarts d’una de la nit, s’aixeca la 
sessió de la qual s’estén la present Acta que signa com a fedatari d’aquests acords el  
Secretari, amb el vist-i-plau del  Sr. Alcalde. 


